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Český byznys v roce 2025:  
Nové priority i změny ve Svazu průmyslu

Vážené čtenářky,
vážení čtenáři,

příští rok nás čekají sněmovní volby. 
I když lze Fialovu vládu za některé 
věci pochválit, pravdou je, že český 
byznys čekal mnohem víc: aspoň tak 
to zas a znovu slyším od šéfů i za-
městnanců nejen našich členských 
asociací a firem. Co s tím? Musíme 
aktivně pracovat na promítnutí na-
šich priorit do volebních programů 
stran. I proto prezident SP ČR Jan 
Rafaj chystá turné po krajích s cílem 
představit naše priority novým 
hejtmanům. I proto jsme připravili 
dokument Priority českého byznysu 
v EU. Priority, s nimiž vás sezna-
mujeme i v tomto vydání, budeme 
systematicky komunikovat směrem 
k europoslancům a dalším zainte-
resovaným stranám doma i v Bru-
selu. Jde o řadu klíčových opatření 
nutných k tomu, aby Evropa přestala 
zaostávat ekonomicky, technologicky 
a také v oblasti obrany. 

Draghiho zpráva je jasným signá-
lem, že v Evropě není spousta věcí 
v pořádku. To bruselskou bublinu 
mírně šokovalo, ale pro drtivou 
většinu z vás to není nic nového. 
Počínaje přebujelou byrokracií 
a nesmyslnou regulací přes drahé 
energie až po nerealistické plány 
a strategie – příkladů špatné praxe 
je jako ryb v moři. Na omezenou 
dobu se ale otevírá okénko nabízející 
příležitost ke korekci kurzu. Pojďme 
toho využít!

Pomalu, ale jistě probíhají změny 
i ve Svazu průmyslu. Díky zpětné 
vazbě od řady z vás vím, že se nám 
povedl říjnový Sněm na veletrhu 
v Brně. Byl o něco modernější, 

akčnější a vizuálně zajímavější 
než minulá setkání, a to je moc 
dobře, i když vždycky je co zlepšo-
vat. Zájem a účast členů vlády, ale 
i zástupců opozice potvrdily, že Svaz 
průmyslu velmi dobře zastává roli 
respektovaného, věcného a politicky 
neutrálního partnera. Na tom bude-
me s hrdostí stavět i v roce 2025. 

Naše pracovní tempo proto 
nezpomalujeme, spíše naopak. 
Pracujeme na spoustě věcí, které 
mají jedno společné: chceme se co 
nejvíce přiblížit našim zákazníkům, 
tedy vám, členům. Naším cílem je, 
abyste změny pocítili brzy a měli 
pocit, že jste pro nás vždy na prvním 
místě. Náš stávající web je složitý 
a nepřehledný, což jsme se rozhodli 
napravit, a po šesti letech mu dáme 
modernější a graficky jednodušší ka-
bát a následně ještě přidáme novou 
členskou sekci. 

Vybíráme také nový nástroj 
k řízení vztahů se členy, abychom 
dokázali fungovat efektivněji a še-
třili nejen náš, ale hlavně váš čas. 
Pomohou nám výsledky velkého 
průzkumu mezi členskou základnou. 
Děkuji všem, kdo věnovali anebo 
ještě věnují čas strukturovaným roz-
hovorům a online šetření. Změny se 
budou týkat i poskytování interních 
služeb v rámci Svazu průmyslu tak, 
aby fungovaly lépe a rychleji.

Chystáme i další proměnu našich 
eventů, těšit se můžete třeba na 
velkou neformální akci pro všechny 
členy, protože takové čistě networ-
kingové setkání v našem kalendáři 
doposud chybělo. Znovu se zapojíme 
do organizování konference Česko 
na křižovatce, přičemž naší prioritou 
bude osvěžení formátu i programu.

Chceme zkrátka mluvit jasnou 
řečí, proto plánujeme cíleněji a in-
tenzivněji komunikovat směrem ven. 
Díky, že jste u toho s námi!

A pokud ještě nejste členy Svazu 
průmyslu a dopravy ČR, není nic 
jednoduššího než mi napsat a prodis-
kutovat možnosti členství. Přidejte 
se k tisícovkám firem, které zastupu-
jeme, ať je náš hlas ještě silnější! 

Daniel Urban
daniel.urban@spcr.cz

generální ředitel  
Svazu průmyslu a dopravy ČR 
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Evropa začíná v ekonomice zaostávat za USA a Čínou. Aktuální zpráva Maria 
Draghiho na zhruba čtyř stech stranách analyzuje důvody a ukazuje cesty 
k posílení evropské konkurenceschopnosti. Které jsou ty hlavní?

Draghiho recept  
na konkurenceschopnou Evropu

Na rozdíl od často nereálných am-
bicí v minulosti tentokrát Ursula 

von der Leyenová vsadila při tvorbě 
své Agendy 2024–2029 na důslednou 

Na vrcholu revoluce umělé inteligence 
nemůže Evropa setrvat ve středních 
technologiích a průmyslových odvětvích 
minulého století.

analýzu situace podloženou hned 
dvěma hloubkovými zprávami. Ta 
první z jara letošního roku analyzova-
la fungování svého hnacího motoru – 
jednotného trhu. Enrico Letta ve své 
zprávě nabízí cestu k opravdovému 
evropskému trhu, volá po další 
integraci v odvětvích financí, elek-
tronických komunikací a energetiky 
a vytvoření plnohodnotné strategie 
jednotného trhu. Nyní se do centra 
pozornosti dostala ještě ostřejší zprá-
va bývalého italského premiéra Maria 

Draghiho o stavu konkurenceschop-
nosti v Evropě, která jasně definuje, 
co je třeba zlepšit, aby hospodářství 
a produktivita EU rostly.

Evropský byznys volá  
po změnách
Evropa se musí zaměřit na posílení 
růstu produktivity. Dokončení jednot-
ného trhu, zvýšení výdajů na výzkum 
a inovace a zmírnění regulační zátěže 
na rychle rostoucích trzích technologií 
jsou klíčem, jak toho dosáhnout. 

Regulace, regulace  
a zase regulace
Společnosti v Evropě čelí rostoucí 
regulaci. Musí reagovat na akceleraci 
a časté změny právních předpisů EU, 
což vede k duplicitám a nesrovnalos-
tem. Současně čelí další zátěži kvůli 
vnitrostátní transpozici. Vyšší zátěži 
čelí malé a střední podniky než větší 
společnosti. 

Podpora dovedností
Digitální a zelená transformace vy-
žaduje pracovní sílu s odpovídajícími 
znalostmi a dovednostmi. EU má 
sice vysoce kvalifikovanou pracovní 
sílu, ale trpí trvalým nedostatkem 
dovedností v různých odvětvích, a to 
jak v profesích s nízkou, tak s vyso-
kou kvalifikací, včetně strategických 
odvětví.

Evropa musí zůstat otevřená 
obchodním příležitostem
Evropský byznys naopak vytýká 
Draghimu jeho těžkopádný interven-
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cionismus. Ekonomicky úspěšná EU 
se musí zaměřit na protržní řešení. 
Podniky potřebují v rámci Evropy 
otevřené trhy, a proto by to neměla 
přehánět s protekcionismem pro-
střednictvím obranné pozice v ob-
chodních vztazích. Evropa se musí 
soustředit na vytváření takových 
obchodních podmínek, aby podniky 
prosperovaly. Je třeba věnovat velkou 
pozornost neutěšené situaci malých 
a středních podniků a zajistit, aby 
„think small first“ bylo začleněno 
do tvorby politik. Otevřené a kon-
kurenční trhy totiž nabízejí nejlepší 
cestu k prosperující budoucnosti.

Vladimíra Drbalová  

poradkyně pro mezinárodní  

a EU sociální záležitosti

Přečtěte si  
Mario Draghi Report

Tři hlavní opatření k obnovení udržitelného růstu

1.  Evropa musí překonat 
inovační propasti s USA 
a Čínou

Zejména v oblasti vyspělých 
technologií Evropa ztratila dyna-
miku a uvázla ve statické průmy-
slové struktuře. Evropě nechybí 
nápady ani ambice. Talentovaní 
výzkumníci a podnikatelé přihla-
šují patenty, ale v další fázi jsou 
inovace zablokovány a nedaří se 
je komercializovat kvůli nekon-
zistentním a omezujícím předpi-
sům. Na vrcholu revoluce umělé 
inteligence nemůže Evropa 
setrvat ve středních technologi-
ích a průmyslových odvětvích 
minulého století. Musí uvolnit 
svůj inovační potenciál. Úspěch 
bude zase záviset na integraci 
jednotného a kapitálového trhu, 
aby se soukromé investice mohly 
přeorientovat na hi-tech odvětví 
a průmyslová struktura se mohla 
dynamicky vyvíjet. Ústředním 
cílem nové politiky konkuren-
ceschopnosti bude poskytnout 
Evropanům dovednosti, které 
potřebují k využívání nových 
technologií. Technologie a sociál-
ní začlenění musí jít ruku v ruce. 

2.  Společný plán 
dekarbonizace 
a konkurenceschopnosti

Pokud nebudou ambiciózní 
evropské cíle v oblasti klimatu 
spojeny s koherentním plánem 
k jejich dosažení, existuje riziko, 
že dekarbonizace bude v rozporu 
s konkurenceschopností a růs-
tem.

Evropská i globální sna-
ha o dekarbonizaci je ale také 
příležitostí k růstu pro evropský 
průmysl. EU je světovým lídrem 
v oblasti čistých technologií, jako 
jsou větrné turbíny, elektrolyzéry 

a nízkouhlíková paliva, a více než 
jedna pětina čistých a udržitel-
ných technologií na celém světě 
se vyvíjí právě zde. Draghi dopo-
ručuje společný plán zahrnující 
rozvoj průmyslových odvětví 
vyrábějící energii a odvětví, která 
dekarbonizaci umožňují.

3. Zvýšení bezpečnosti  
a snížení závislostí

Rostoucí geopolitická rizika 
mohou zvýšit nejistotu a utlumit 
investice, zatímco velké geopoli-
tické otřesy nebo náhlé přerušení 
obchodní výměny mohou být 
extrémně rušivé. Draghi volá po 
skutečné „zahraniční ekonomické 
politice“ EU. Cestou je koordi-
nace preferenčních obchodních 
dohod a přímých investic se 
zeměmi bohatými na zdroje, 
vytváření zásob ve vybraných 
kritických oblastech a vytváření 
průmyslových partnerství, aby 
Evropa zajistila dodavatelský 
řetězec klíčových technologií – 
potřebnou tržní páku.

Společnosti v EU stále čelí 
vysokým cenám elektřiny, 
které jsou 2–3krát vyšší než 
v USA, u zemního plynu jsou 
4–5krát vyšší.

Pohled do praxe evropských firem

Více než 60 % společností v EU považuje regulaci za 
překážku investic, přičemž 55 % malých a středních 
podniků označilo regulační překážky a administ-
rativní zátěž za největší výzvu. Analýza provedená 
BusinessEurope u 13 právních předpisů EU poukázala 
na duplicitu ve 169 požadavcích, včetně rozdílů (29 %) 
a naprostých nesrovnalostí (11 %). 

V průměru 54 % evropských společností považuje 
nedostatek dovedností pracovníků za jeden ze svých 
nejpalčivějších problémů, který je třeba vyřešit, násle-
dovaný administrativní zátěží (jako jeden z nejzávaž-
nějších problémů ji označilo 34 % respondentů). I když 
se intenzita tohoto problému v jednotlivých zemích 
poněkud liší, nepociťují jej pouze velké organizace, ale 
také malé a střední podniky. 

https://www.spcr.cz/aktivity/evropske-a-mezinarodni-vztahy/eu-infoservis/16930-mario-draghi-prichazi-se-strategii-konkurenceschopnosti-pro-evropu
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Sněm Svazu průmyslu i v roce 2024 zahajoval Mezinárodní strojírenský veletrh 
v Brně, oproti předchozím ročníkům byl ale jiný – vizuálně i obsahově. Mezi hlavní 
témata patřily evropská i česká konkurenceschopnost, hospodářské strategie, 
reflexe ambiciózních cílů EU v oblasti klimatu či nové technologie vs. lidský kapitál. 

Tradiční Sněm Svazu průmyslu  
v novém kabátě

„Na Sněmu jsme mluvili o pro-
blémech, které nevnímáme jen 

my, ale i Evropská komise, respektive 
zpráva Maria Draghiho, a odpovídá 
na ni třeba i Hospodářská strategie 
ČR, kterou na Sněmu představil 
nový ministr průmyslu a obchodu 
Lukáš Vlček. Draghi ale nepřináší 
nic závratně nového, obdobné závěry 
přinesla již vize hospodářské politiky 
Svazu průmyslu Česko 2029, kterou 
jsme prezentovali na jaře 2024. Do 
voleb zbývá pár měsíců, a tak je úko-
lem vlády, aby ukázala, že je skutečně 
schopna dodělat rozpracované úkoly. 
Ať už jde o duální školství, tendr 
na Dukovany, kde je potřeba zajistit 
zapojení českých firem, trh práce či 
ceny energie, které by neměly dále 
růst, ale naopak je potřeba hledat 
cesty, jak je snižovat. Je potřeba ino-
vovat a měřit efektivitu peněz, které 
dáváme do inovací.“

Jan Rafaj

prezident Svazu průmyslu

Nahlédněte přímo do dění. 
Připomeňte si Sněm SP ČR

https://www.spcr.cz/news/16975-snem-svazu-prumyslu-2024-zahajil-strojirensky-veletrh-v-brne
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Premiéra nového ministra 
průmyslu Lukáše Vlčka

Do prezentací a diskuzí se v Brně 
zapojili předseda vlády Petr 
Fiala, nově jmenovaný ministr 
průmyslu a obchodu Lukáš 
Vlček a ministr dopravy Martin 
Kupka. Na Sněmu společně 
debatovali s viceprezidentkami 
Svazu průmyslu Milenou Ja-
bůrkovou a Kateřinou Kupkovou, 
dále s viceprezidenty Danielem 
Benešem, Františkem Chalou-
peckým, Martinem Jahnem, 
Radkem Špicarem a Bohdanem 
Wojnarem a také prezidentem 
Svazu průmyslu Janem Rafajem. 
Plný sál brněnské Rotundy pak 
potleskem vestoje ocenil i Osob-
nost průmyslu 2024 – Jana 
Wiesnera.
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Ničivé povodně, které Česko zasáhly v polovině září 2024, dopadly na provoz mnoha 
firem zejména v Moravskoslezském a Olomouckém kraji. Vodní živel na mnoha místech 
poškodil průmyslové areály, logistická centra i dodavatelské řetězce. Svaz průmyslu 
proto začal prakticky okamžitě jednat s vládou a dalšími institucemi o různých formách 
pomoci. Většinu z nich se podařilo prosadit velmi rychle a firmám zasaženým povodněmi 
tak usnadnit návrat do běžného provozu. 

Podpora firmám 
zasaženým povodněmi

Jednání s vládou jsme rozjeli na 
základě podnětů členských firem 

a jejich potřeb – stanovili jsme osm 
klíčových požadavků na efektivní po-
moc zasaženým podnikům. Ať už šlo 
o pomoc zaměstnavatelům formou 
částečné kompenzace nákladů na 

náhrady mezd zaměstnanců, zvý-
hodněné úvěry, odložení daňových 
povinností, či jinou potřebnou po-
moc, která firmám umožnila rychleji 
obnovit jejich činnost, to všechno 
byly klíčové požadavky, které se nám 
podařilo prosadit.

p o V o D n ě  2 0 2 4

Osm klíčových 
požadavků, o nichž  
Svaz průmyslu jednal 

1. kompenzace mezd 
u zaměstnanců

2. obnova  
infrastruktury 

3.  bezúročné půjčky na 
obnovu podnikání 
a pořízení nových 
zařízení

4.  odložení daňových  
povinností

5.  program  
na podporu obnovy

6.  informace k daňové 
uznatelnosti pomoci 
občanům i firmám

7.  opatření  
ze strany bank

8.  informace o postupu 
v případě  
poškození majetku 
z dotací
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„Na nic jsme nečekali, naše členy jsme ihned kontaktovali,“ říká šéf 
regionálních manažerů Petr Holica.

Ostrava, Opava a Krnov, Jesenicko – 
lokality, kde povodně napáchaly velké 
škody. A také místa, kde působí řada 
členů Svazu průmyslu. 

„Voda velmi těžce zasáhla areály 
firem ze skupiny BR Group, vytope-
né byly také čističky odpadních vod 
SmVaK, svůj provoz musela zastavit 
například koksovna ze skupiny MTX 
Group, těžce zasažena byla inovativní 
firma Fenix Group či Kofola, kde 
povodně napáchaly škody ve všech 
závodech v Krnově, Hanušovicích 
i Litovli. Nejčastěji to byly výpadky 
elektrické energie, což byl případ 
například globálního lídra ve výrobě 
železničních dvojkolí firmy Bonatrans. 
Povodně poškodily i další průmyslové 
areály, logistická centra a dodavatelské 
řetězce,“ připomíná perné zářijové 
chvíle Petr Holica, ředitel Sekce regio-
nálního zastoupení Svazu průmyslu.

Co bylo už během povodní zásadní?
Že jsme na nic nečekali a ihned kon-
taktovali naše členy. Díky regionálnímu 
zastoupení SP ČR byli naši kolegové 
Michaela Válková v Moravskoslezském 
a Richard Koubek v Olomouckém 
kraji od začátku ve spojení s členskými 
firmami Svazu průmyslu, které povo-
deň postihla. Rychlé propojení mezi 
firmami a nejvyšším vedením Svazu 
bylo zásadní, dokázali jsme totiž rychle 
určit priority, na které se zaměřit, a co 
pak následně tlumočit zástupcům vlády 
a vysokým úředníkům.

Které priority to byly?
Kompenzace mezd, protože zaměst-
navatelé často museli přerušit svou 
činnost a nemohli zaměstnancům 
přidělovat příslušnou práci. Možnost 
odložit platbu daní a odpuštění všech 
souvisejících sankcí. To byla forma 
pomoci, která od firem zaznívala nej-
častěji. A potěšilo mne, jak i na druhé 
straně se nepostižené firmy snažily 

pomáhat. S nimi jsme řešili daňový 
režim poskytnuté pomoci.

Co se Svazu průmyslu v tomto směru 
povedlo?
Pro firmy jsme pomohli vybojovat 
například částečné kompenzace náhrad 
mezd u zaměstnanců, kteří nemohou 
nastoupit do práce v důsledku povod-
ní a souvisejících překážek na straně 
zaměstnavatele. Obnovu a zajištění 
oprav dopravní a další infrastruktu-
ry, tedy včetně sítí, dopravních cest 
a energií, jež jsou klíčové pro rychlé 
zahájení výroby. Bezúročné půjčky 
na pořízení nových zařízení s cílem 
spustit jednoduchý program pro firmy 
v zaplavených oblastech na obnovu 
poškozených staveb, strojů a zařízení. 
Bohužel tento program je jen pro malé 
a střední podniky.

Povedlo se prosadit i možnost 
odložit daňové povinnosti?
Je to tak, odložení daňových povin-
ností a individuální odpouštění sankcí 
za pozdní podání či absenci některých 
dokladů v záplavových oblastech bylo 
dalším důležitým a rychle odškrtnutým 
požadavkem. S ohledem na poučení 
z předchozích krizí jsme také chtěli, 
aby firmy měly přehledné a jasné in-
formace k darování, ať už finančních, 
či nepeněžních darů lidem i firmám. 

To vše se díky společné práci nakonec 
podařilo a pomohlo tak alespoň nějak 
vyvážit nelehkou situaci mnoha firem 
v postiženém regionu.

Jaký příběh vám u vás v regionu 
nejvíc utkvěl v paměti?
Příběhů je hodně, hlavně pokud jde 
o nasazení složek integrovaného zá-
chranného systému a dalších lidí, kteří 
se ihned pustili do obnovy poničených 
míst, ať už šlo o obecní, firemní, 
či soukromý majetek. Ale co u mě 
opravdu rezonuje, to je příběh z Jese-
nicka, z centra jedné z nejhůře poniče-
ných oblastí, kde působí firma Fenix, 
která vyvíjí a vyrábí bateriová uložiště. 
A byla to právě tato společnost a jejich 
výrobky, které nejenže pomohly zajistit 
energii a v rekordně krátkém čase 
obnovit základní provoz, ale navíc 
bez funkční přípojky vysokého napětí 
spustit výrobu kabelů. Povodeň se tak 
neplánovaně stala úspěšným testem 
funkčnosti řešení, které tato firma 
vyvinula. 

Nové Heřminovy: Smutný symbol povodní

„Pane premiére, zaúkolujte vaši vládu, aby začala 
pracovat na zrychleném řízení pro vodní díla, 
která se staví proti povodňovým živlům,“ vyzval 
prezident Svazu průmyslu Jan Rafaj místopředse-
du vlády Petra Fialu na říjnové tripartitě. „Pokud 
stát nedokáže za 27 let postavit vodní dílo, které 
by zabránilo škodám větším než hodnota jeho 
vybudování, je to mimo jiné důkaz stále nefunkč-
ních povolovacích procesů,“ připomněl Jan Rafaj. 
Obec Nové Heřminovy vedla dlouholetý boj proti 
výstavbě přehrady na řece Opava. Odborníci se 
shodují v tom, že pokud by přehrada již stála, pak 
by povodně na Krnovsku a Opavsku nenapácha-
ly tak obrovské škody na majetku občanů, obcí 
i firem. 
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Zástupci českého 
a evropského byznysu  
jednali s Jozefem Síkelou

SP ČR zprostředkoval jednání 
mezi českým eurokomisařem Jo-
zefem Síkelou a generálním ředi-
telem naší zastřešující organizace 
BusinessEurope Markusem Beyre-
rem – společně s vedoucí kanceláře 
a stálou delegátkou BusinessEurope 
Janou Hartman Radovou představili 
priority evropského byznysu pro 
nadcházející pětileté období a pro-
jednali spolupráci v budoucnu. 

Svaz zastupoval zaměstnavatele v diskuzi se švédskou 
komisařkou pro vnitřní věci

Vedoucí bruselské kanceláře SP ČR 
a členka Evropského hospodářského 
a sociálního výboru (EHSV) Jana 
Hartman Radová zastupovala na půdě 
Evropského parlamentu či Evropské 
komise více než stočlennou skupinu 
zaměstnavatelů v diskuzích se zástup-
ci evropských institucí i předsednic-
kých zemí. V diskuzi s komisařkou 
pro vnitřní věci Ylvou Johansson 
zdůraznila výzvy, kterým zaměstna-
vatelé čelí na pracovním trhu, včetně 
nedostatku pracovníků s potřebnými 
dovednostmi. Zmínila také potenciál 
ekonomické migrace či iniciativ, jako 
je EU Talent Pool, s tím, že je ale 
třeba zabránit administrativní zátěži 

pro zaměstnavatele. V debatě na plénu 
EHSV s výkonným místopředsedou 
Marošem Šefčovičem také vyzvala 
Komisi, aby do popředí priorit zařa-
dila konkurenceschopnost a snížila 
administrativní a regulatorní zátěž.

Hájíme zájmy firem nejen 
v Česku, ale i v Evropě

Lobbujeme za moderní a úspěšnou digitální Evropu

V příštích pěti letech chceme 
úspěšnou digitální Evropu, která 
bude otevřená a bude podporovat 
podnikání. Takovou Evropu, která 
se více zaměří na digitální konku-
renceschopnost, inovace a odolnost 
a posílí jednotný trh. Nejen tyto 

priority představili zástupci koali-
ce B9+, jejímž členem je i SP ČR, 
v Bruselu na setkání, kterého se 
zúčastnili i europoslanci Tomáš 
Zdechovský a Martin Hlaváček.  
Za SP ČR jsme upozornili na pře-
regulovanost v digitálním prostředí 

s tím, že je třeba důsledně hodnotit 
dopady veškeré legislativy na byznys. 
Zároveň jsme varovali před tenden-
cemi k protekcionismu, neboť silná 
partnerství s obdobně smýšlejícími 
partnery jsou pro Evropu klíčová. 
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Podporujeme firmy při jejich 
zapojení do iniciativy Global 
Gateway 

Zapojili jsme se do přípravy do-
kumentu konfederace evropského 
podnikání BusinessEurope k inici-
ativě Global Gateway, který byl za-
slán předsedkyni Evropské komise 
Ursule von der Leyen nové a bývalé 
evropské komisařce pro mezinárod-
ní partnerství Juttě Urpilainen. Zá-
stupci evropského byznysu vyjádřili 
iniciativě silnou podporu a považují 
ji za klíčovou příležitost, jak může 
EU posílit svou roli v celosvětovém 
měřítku. Navzdory jejímu poten-
ciálu v dokumentu upozorňujeme 
na několik problémů, například na 
nutnost transparentnosti či lepšího 
přístupu k informacím týkajícím se 
identifikace projektů, zdrojů finan-
cování a fází realizace s cílem opti-
malizovat zapojení firem, zejména 
malých a středních podniků.

Přečtěte si více 
k zapojení do iniciativy

Global Gateway 

Zentiva posiluje zastoupení 
českého průmyslu v Evropě

Člen SP ČR, společnost Zentiva, jejíž 
globální centrála se nachází v Praze, 
se stala členem poradní a podpůrné 
skupiny (ASGroup) BusinessEurope. 
To je důležité nejen pro samotnou 
společnost, ale i pro český průmysl, 
který bude výrazněji zastoupen při 
diskuzích na nejvyšší evropské úrovni. 
Generický farmaceutický sektor hraje 
významnou roli v zajišťování udrži-
telné zdravotní péče napříč Evropou. 
Podle sektorové analýzy zveřejně-
né letos Ministerstvem průmyslu 
a obchodu ČR vytváří farmaceutický 
sektor jednu z nejvyšších přidaných 
hodnot. Farmaceutický sektor byl 
také v nedávno zveřejněné Hospo-
dářské strategii ČR nově označen za 
strategický. Jsme rádi, že jsme mohli 
Zentivě pomoci členství v ASGroup 
zprostředkovat.

Prezentovali jsme byznysové priority na plénu ve Štrasburku

Ve Štrasburku SP ČR spolu s partnery 
z neformální koalice Europe Unloc-
ked, která spojuje svazy ze severní, 
střední a východní Evropy a Pobaltí, 
prezentoval společné priority i opatření 

na podporu konkurenceschopnosti 
Evropy. Na schůzkách s europoslan-
ci, kterých se mimo jiných zúčastnili 
i Ondřej Krutílek a Ondřej Kovařík, 
jsme zdůrazňovali nutnost urgentně 

odstranit regulatorní a administrativní 
zátěž, která dusí byznys, nebo nutnost 
podnikům zajistit vhodné prostředí 
a podmínky pro podnikání a investice. 

Jana Hartman Radová, vedoucí kanceláře v Bruselu, stálá delegátka u BusinessEurope

Mikuláš Nozar, zástupce ředitele Sekce mezinárodních vztahů

Posilujeme spolupráci 
v regionu v rámci 
Středoevropské 
iniciativy

Významně jsme přispěli k po-
sílení hlasu byznysu ze střední 
a východní Evropy. Zorgani-
zovali jsme jednání zástupců 
Středoevropské iniciativy 
(Central and Eastern European 
Initiative, CEEI) v Praze, na 
kterém se k iniciativě připojil 
rumunský svaz Concordia. 
Shodli jsme se na společných 
prioritách vzhledem k novému 
evropskému cyklu a iniciovali 
jsme koordinaci svazů před 
klíčovými jednáními v Bruse-
lu. Před konáním Výkonného 
výboru generálních ředitelů 
členských svazů BusinessEuro-
pe, tzv. Executive Committee, 
jsme například uspořádali koor-
dinační jednání s generálními 
řediteli a stálými delegáty svazů 
CEEI. Dále tak posilujeme ko-
ordinaci a spolupráci ve střední 
a východní Evropě a jako jediní 
z regionu stojíme v čele jednoho 
z výborů BusinessEurope, a to 
pro vnitřní trh, kterému před-
sedá již čtvrtým rokem vedoucí 
bruselské kanceláře SP ČR Jana 
Hartman Radová.

https://www.spcr.cz/aktivity/evropske-a-mezinarodni-vztahy/sp-v-mezinarodnich-organizacich/businesseurope/157-podnikatelske-prostredi/podpora-exportu/16774-firmy-eu-nevi-jak-se-zapojit-do-projektu-global-gateway
https://www.spcr.cz/aktivity/evropske-a-mezinarodni-vztahy/sp-v-mezinarodnich-organizacich/businesseurope/157-podnikatelske-prostredi/podpora-exportu/16774-firmy-eu-nevi-jak-se-zapojit-do-projektu-global-gateway
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Návrhy praktických a konkrétních legislativních a strategických změn pro roky 2024–2029

Priority českého byznysu v EU 

V souvislosti s mandátem druhé 
Evropské komise Ursuly von 

der Leyenové a novou Strategickou 
agendou 2024–2029 je třeba konečně 
obrátit pozornost evropských politiků 
k efektivnímu posílení evropské 
konkurenceschopnosti. Ve stejném 
duchu se vyjadřuje i aktuálně dis-
kutovaná zpráva Maria Draghiho. 
Svaz průmyslu a dopravy ČR proto 
připravil přehled všech nutných 
změn a konkrétních opatření, které 
by v tomto smyslu přinesly reálný 
posun správným směrem a které bude 
v příštích pěti letech od bruselských 
institucí i tamních reprezentantů ČR 
požadovat. 

Naše firmy  
pro prosperitu Evropy 
Na dokumentu, se kterým bude 
SP ČR v následujících měsících 
seznamovat klíčové zástupce brusel-
ských institucí a u nichž bude usilovat 
o jejich podporu, se velkou měrou 
podíleli členové všech expertních 

Nejde 
o obecný 
politický 
dokument, 
ale o jasný 
akční plán 
a seznam 
konkrétních 
úkolů.

týmů SP ČR. Díky tomu jsme mohli 
vytvořit skutečně praktický doku-
ment s návrhy konkrétních legislativ-
ních i strategických změn, do kterého 
se otiskla firemní praxe našich členů. 
Nejde tedy o obecný politický do-
kument, ale spíše o jasný akční plán, 
o seznam konkrétních úkolů.

Aniž bychom měli v úmyslu zpo-
chybňovat přínosy Evropské unie či 
stíhat viníky jejích slabostí, z vývoje 
ekonomiky i nálad v Evropě je zřej-
mé, že je nejvyšší čas opustit tradiční 
evropskou sebechválu, přiznat si ne-
dobré prognózy a bez dalších odkladů 
společně najít co nejracionálnější 
řešení.

Jistě, ve srovnání s ekonomikou 
USA si Evropská unie objektivně 
nevede zase tak špatně, dosud více 
méně zvládá držet krok, nicméně 
pokles konkurenceschopnosti, který 
EU v poslední době zaznamenává, 
spolu s přetrvávající rigiditou regula-
cí, je pro její dlouhodobou prosperitu 
velkou a neudržitelnou hrozbou.

Konkurenceschopnost  
pod lupou
Ústředním tématem priorit SP ČR 
pro EU je proto posílení konkuren-
ceschopnosti našich firem. Podle 
Indexu prosperity a finančního zdraví 
ve srovnání s ostatními členskými 
státy Česká republika už druhý rok 
v řadě oslabila. Ačkoliv v roce 2022 
byl stav ekonomiky druhým nejsilněj-
ším pilířem Česka v rámci sledované 
prosperity, v rámci EU se devátá 
příčka vloni změnila na dvanáctou 
a letos prosperita Česka klesla až na 
14. místo z 27 ekonomik EU. 

Pozitivní je vysoká míra komplexi-
ty české ekonomiky – česká ekono-
mika toho umí skutečně mnoho ve 

spoustě odvětvích a vysoká míra 
diverzifikace navíc znamená, že šok 
v jednom segmentu českou ekono-
miku neovlivní tak negativně jako 
v zemích, které vsadily na koncen-
trovanější podobu ekonomiky. Přesto 
však přidaná hodnota (ziskovost) 
české ekonomiky pokulhává a její 
subdodavatelský charakter (nižší 
podíl finálních výrobků na celko-
vých vývozech) nám logicky přináší 
nižší marže. Můžeme stavět na svých 
silných stránkách, ale potřebujeme 
se emancipovat (zvýšit podíl do-
mácích firem s českým kapitálem 
a globálními ambicemi a mít odvahu 
konkurovat kvalitou, a nikoliv cenou). 
A na evropské úrovni racionalizovat 
nastavení regulací, nerealistických 
cílů dekarbonizace či parametrů soci-
álního modelu. 

Pro obnovení příznivého podnika-
telského prostředí v Evropě je podle 
SP ČR zásadní dohoda o evropském 
průmyslu, důsledný legislativní detox, 
odvážné investice do aplikovaného 
výzkumu, inovací a klíčových techno-
logií, realistické energeticko-klimatic-
ké cíle a v neposlední řadě moderni-
zace evropské dopravní politiky.

Jednotný trh stále  
není plně funkční
Pozornost bude nutné zaměřit i na 
dotvoření jednotného trhu, a to 
zejména odstraněním přetrvávajících 
překážek, zjednodušením admini-
strativních postupů a navýšením 
investic do kybernetické bezpečnosti. 
Evropský trh práce potřebuje nalézt 
účinná řešení, pokud jde o nedostatek 
pracovníků s požadovanými profe-
sionálními dovednostmi, realistická 
opatření v oblasti BOZP či sladění 
vzdělávání s preferovanými doved-
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Zásadní je dohoda o evropském průmy-
slu, důsledný legislativní detox, odvážné 
investice do aplikovaného výzkumu, ino-
vací a klíčových technologií a realistické 
energeticko-klimatické cíle.

expertní diskuze a daty podloženým 
vysvětlením ke každému z nich. 
O konkrétních akcích, které budeme 
k prezentaci priorit jménem Svazu 
průmyslu v Bruselu i v rámci ČR po-
řádat, vás budeme dále informovat.

Olga Rozsívalová

manažerka mezinárodních vztahů

Priority českého 
byznysu v EU: Klíčové 
strategické oblasti 

1. konkurenceschopnost:
legislativní a regulační 

detox, realistické 
energeticko-klimatické 
cíle, konkurenceschopné 
ceny energií, investice do 
aplikovaného výzkumu 
a inovací

2.jednotný trh:  
méně administrativy 

a regulace, nové dovednosti 
na pracovním trhu, realistická 
opatření v oblasti bezpečnosti 
a ochrany zdraví

3.obchodní partnerství: 
rozšiřování sítě 

obchodních dohod EU, 
ekonomická bezpečnost, 
bilaterální dohody 
o digitálním obchodu mezi 
EU, USA a dalšími státy

nostmi. Na jednotném trhu musí být 
zajištěna skutečně férová hospodářská 
soutěž a prospěla by mu také raciona-
lizace vykazování DPH. 

Mezinárodní partnerství  
pro vyšší odolnost 
a bezpečnost Evropy
Mimo jednotný trh bude pak pro nad-
cházející období úkolem EU posilovat 
sílu a odolnost Unie prostřednictvím 
rozšiřování sítě obchodních dohod, 
upevňováním spolupráce se strate-
gickými partnery, efektivní ochranou 
bezpečnosti a stability v Evropě díky 
pomoci Ukrajině proti ruské agresi, mo-
dernizací Světové obchodní organizace 
(WTO) a podporou řešení založených 
na širším mezinárodním konsensu. 

Komu je souhrn našich 
evropských priorit 
adresován?
Priority českého byznysu EU Svazu 
průmyslu ČR adresujeme hlavně těm, 
kteří mohou ovlivňovat politické roz-
hodování na evropské úrovni – tedy 
českým poslankyním a poslancům 
Evropského parlamentu, Čechům 
v evropských institucích, představi-
telům vlády zastupujícím ČR v pra-
covních orgánech Komise a Rady, 
vlivným evropským probyznysovým 
asociacím a koalicím, think tankům 
či individuálním lobbistům. Svaz 
průmyslu jim tento seznam priorit 
pro posílení prosperity a konkurence-
schopnosti českého a evropského 
byznysu předloží společně s nabídkou 
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Rozšíření soutěže o Slovensko, pestré projekty a historicky nejvyšší účast.  
To jsou novinky pro letošní ročník Ceny za Průmysl 4.0.

Rekordní účast a úspěšné inovace: 
Svaz předal Ceny za Průmysl 4.0

S vaz průmyslu a dopravy ČR 
vyhlásil už popáté vítěze Ceny 

za Průmysl 4.0, letos poprvé ve 
spolupráci se Slovenskou aliancí 
pro inovativní ekonomiku (SAPIE). 
Hlavním vítězem letošního roč-
níku se stala společnost FORVIA 
HELLA za svůj komplexní přístup 
k industrializaci a implementaci 
moderních technologií napříč celým 
výrobním procesem. 

„Soutěž o Cenu za Průmysl 4.0 
nám poskytuje cenný pohled na vý-
voj v této oblasti digitální transfor-
mace českých firem. Letos poprvé 
jsme se spojili se slovenskými kolegy 
ze SAPIE, což vedlo k rekordní-
mu počtu přihlášených projektů 
a širokému spektru průmyslových 
odvětví. Letos byla také výrazně 

Firmy stále více využívají digitalizaci a automatizaci  
napříč všemi oblastmi

Kromě ocenění praktických ino-
vativních aplikací Svaz průmyslu 
a dopravy ČR monitoruje oblast 
digitální transformace firem 
i prostřednictvím každoroční-
ho průzkumu mezi desítkami 
českých společností. Vyplynulo 
z něj, že oproti loňsku si firmy 
častěji uvědomují, že digitaliza-
ce jim umožňuje lépe reagovat 
na požadavky zákazníků. „Jako 
jedny z hlavních překážek pro 
ještě větší implementaci digitál-
ních technologií firmy nadále 
vidí nedostatek kvalifikovaných 

pracovníků a nejasnou návratnost 
investice. Vyčíslit skutečnou eko-
nomickou návratnost, ROI, je pro 
firmy stále velkým problémem,” 
říká Jiří Holoubek. Nejčastěji se 
ve firmách automatizuje výro-
ba a logistika, ale digitalizace 
proniká i do administrativy, jako 
je personalistika nebo účetnictví. 
V roce 2019 plánovalo automati-
zaci administrativy 42 % firem, 
letos už 72 %. Vzrostl i počet 
firem, které plánují navýšit roz-
počet na digitalizaci.
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lepší úroveň projektů implementace 
ve vlastních firmách, což potvrzuje, 
že si firmy stále více uvědomují po-
třebu vzít digitální transformaci do 
svých rukou a efektivně ji realizovat 
s využitím pokročilých technologií,“ 
uvedl Jiří Holoubek, člen předsta-
venstva Svazu průmyslu a dopravy 
ČR a předseda odborné poroty. 

Hlavním výhercem 
je výrobce světel pro 
automobily
Společnost FORVIA HELLA, hlav-
ní vítěz Ceny za Průmysl 4.0, porotu 
přesvědčila konceptem univerzální 
a plně automatizované výroby osvět-
lovací techniky pro automobilový 
průmysl s využitím technologie 
VR. Pavel Tuček, vedoucí inovací 
společnosti, ocenění vnímá jako 
úspěch rozsáhlé týmové práce. „Je 
to spojené s dlouholetým úsilím 
a moderní firemní kulturou, kte-
rou implementujeme do všech fází 
produktového i procesního vývoje 
skrze industrializaci. Ocenění je 
další motivační faktor pro budování 
naší globální konkurenceschopnosti 
v dynamickém a neustále se zrychlu-
jícím inovačním cyklu,“ říká.

Vítězem kategorie Implemen-
tace ve vlastní firmě se letos stala 
společnost Maxion Wheels Czech. 

Porotu zaujala svým přechodem ze 
sekvenční výroby na in-line proces 
za použití robotického meziskladu 
a automatického JIT plánování s vy-
tvořením 100% trackování produktu 
a procesu. Mezi nejlepší tři řešení 
v této kategorii patří také projekty 
společností Škoda Auto a Vítkovice 
Cylinders. 

Integrátoři v Česku  
i na Slovensku
Nejlepším integrátorem na Slo-
vensku se stala firma Spinbotics, 
která vyrobila a integrovala prvního 
slovenského robota Spinbot, s cílem 
vytvořit nové možnosti automatiza-
ce pro malé a střední firmy. Dalšími 
oceněnými finalisty jsou firmy Sen-
soneo a iTranSys. V Česku porota 
ocenila jako nejlepšího integrátora 
společnost PARTORY GROUP. 
Zvítězila s projektem digitální 
továrny s neomezeným strojním 
vybavením, která využívá inovativní 
platformu poháněnou strojovým 
učením s cenotvorbou využívající 
algoritmy umělé inteligence. Mezi 
tři nejlepší pak porota vybrala ještě 
Vítkovice IT Solutions a Kinalisoft. 
„Udělování Ceny za Průmysl 4.0 je 
skvělou příležitostí ukázat, jak české 
i slovenské firmy využívají moderní 
technologie k dosažení vyšší efekti-
vity a konkurenceschopnosti. Oce-
něné projekty nejsou jen důkazem 
jejich inovačního potenciálu, ale 
také inspirací pro další firmy, aby se 
vydaly cestou digitální transforma-
ce, která je nezbytná pro konkuren-
ceschopnost českých firem,“ uzavírá 
Jiří Holoubek.

Za podporu Ceny za Průmysl 4.0 
děkujeme hlavnímu partnerovi spo-
lečnosti T-Mobile a podporovatelům 
společnostem Amazon Web Services 
a Škoda Auto.

Ondřej Ševčík

Výsledky 2024

Hlavní vítěz: FORVIA HELLA

Implementace ve firmě (řešení 
ve vlastní firmě): Maxion 
Wheels Czech

Integrátor CZ (produkt pro 
koncové zákazníky): PARTORY 
GROUP

Integrátor SK (produkt pro 
koncové zákazníky): Spinbotics

Propojení technologie a člověka

Cena za Průmysl 4.0 je vyrobena z hliníkových 
profilů, běžně využívaných v průmyslu pro svou 
funkčnost a pevnost. Jejich duplikací vzniká 
válcovitý tvar a rotace vnitřního tvaru tak při-
dává nečekaný estetický prvek: ornament, který 
je viditelný v řezu ceny. Tento detail symbolizuje 
prolínání techniky s uměním a představuje trans-
formaci průmyslového prefabrikátu v objekt, který 
nese převážně estetickou hodnotu. Díky jemnému 
lidskému zásahu se tento průmyslový komponent 
mění v objekt, který reprezentuje duch inovace 
a kreativitu Průmyslu 4.0. Cena pro hlavního 
vítěze je navíc pozlacena 24karátovým zlatem, což 
podtrhuje její význam.

Kristýna Mikolášková

designérka a autorka Ceny za Průmysl 4.0. 
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Zentiva patří mezi nejznámější značky v České republice. Její kořeny sahají až do roku 
1488, do malé lékárny U Černého orla na pražské Malé Straně. V současné době probíhá 
výroba značkových generických léčiv ve výrobním areálu v Dolních Měcholupech. Ve 
výrobních provozech, které se vyznačují velkou komplexitou, tu pracuje na tisíc lidí. 
Už více než rok vede výrobní závod doktor Andre Ridder, který jej provází úspěšnou 
transformací a nelehkými výzvami, které přináší turbulentní vnější prostředí. Jaká jsou 
specifika vedení výroby ve farmacii a jaká aktuální témata ve výrobě řeší? Na to jsme se 
ptali přímo Andreho Riddera. 

Andre Ridder: Modernizace a změny 
ve farmaceutické výrobě jsou výzva

Co obnáší být ředitelem 
výrobního závodu ve 

farmaceutické společnosti? Jak se 
to liší od jiných odvětví?
Farmaceutické prostředí je velmi 
regulované, a to z dobrých důvodů. 
Jedná se o zdraví lidí a regulace jsou 
zcela na místě. Na druhou stranu to 
s sebou přináší mnoho výzev, které 
v jiných odvětvích nenajdete. Pokud 
chceme ve výrobním závodě něco 
změnit nebo modernizovat, musíme 
sepsat žádost o interní schválení 
naším oddělením kvality. Pokud 
daná změna zasáhne do specifikací 
v registrační dokumentaci produk-
tu, musí být předložena regulačním 
autoritám, kde musí být analyzována, 
vyhodnocena a v ideálním případě 
schválena. Modernizace a změny 
tedy není možné provádět tak rychle 
jako v jiných odvětvích. Dalším 
velkým rozdílem je robustní kontro-
la kvality. V jiných odvětvích máte 
pár lidí, kteří se zabývají kontrolou 
kvality, v našem závodě je to téměř 
jeden zaměstnanec kvality na dva 
pracovníky výroby. Kvalita je pro 
nás opravdu zásadní téma. 

V souvislosti s výpadky léků 
se také řešila podpora domácí 

F a R m a c E U T I c k ý  p R ů m y s l 
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Výroba v Zentivě

V pražském závodě Zentivy 
v Dolních Měcholupech se ročně 
vyrobí 140 milionů balení léků. 
V rámci kontinuálního zlepšování 
a modernizace se nyní Andre 
Ridder se svým týmem 
zaměřuje na automatizaci, 
statistickou analýzu dat 
a zlepšování na základě GEMBA 
walk ke zvýšení celkové 
efektivity a kvality. Aktuálně se 
soustředí například na zvýšení 
produkční rychlosti na lince 
k plnění suspenze proti bolesti 
a horečce. 

díme, že produkují schopné jedince. 
Jako další pozitivum vnímám, že lidé 
ve výrobních provozech jsou ochot-
ni pracovat v režimu závodu 24/7, 
tedy i o víkendech, a vítají příplatky, 
které za to dostávají. Jsou pro ně 
stále dobrou motivací. V Německu 
se tento trend začal obracet zhruba 
před deseti lety a lidé tam už nejsou 
ochotni pracovat o víkendu, ani 
extra příplatky na tom nic nezmě-
ní. U velké části svého týmu také 
vidím velkou ochotu dělat věci jinak, 
posouvat věci na vyšší úroveň, řešit 
problémy proaktivně. Musím však 
přiznat, že jsem zažil na předcho-
zích postech větší rychlost změn, ale 
i tak jsme na dobré cestě. Celkově tu 
mám skvělý tým a v uplynulém roce 
se nám v závodě podařilo provést 
významné změny.

(PR rozhovor)

F a R m a c E U T I c k ý  p R ů m y s l 

farmaceutické výroby a přesuny 
výroby zpět do Evropy, jak se na 
toto téma díváte? Může evropská 
farmaceutická výroba konkurovat 
levnější Asii? 
Od pandemie covid-19 je důraz na 
přesun výrobu do Evropy opravdu 
silný a můžete o něm slyšet často. 

Z pohledu výrobce vnímám, že by-
chom potřebovali od Evropy pomoci 
a to ve formě investiční podpory, 
větší flexibility v cenové politice 
u léků a ve zrychlení administrativ-
ních procesů, které se týkají změn 
či inovací ve výrobě nebo transferu 
produktů z asijských výrobních zá-
vodů do evropských. Co se týká cen, 
vyrábíme především léky na předpis, 
jejichž cena je napříč Evropou silně 
regulovaná a není možné ji jen tak 
zvýšit. V posledních letech jsme 
zažili obrovské nárůsty cen energií, 
dopravy, obalových materiálů – a to 
v řádech stovek procent. Nic z toho 
jsme nemohli promítnout do koncové 
ceny výrobku a náklady jsme museli 
interně absorbovat. Vnímám, že při 
hledání cesty k lékově soběstačné 
Evropě je nutná politická podpora, 
pobídky a hledání společného řešení 
na celoevropské úrovni. Dlouhodobě 
také vidíme cestu v technologických 
inovacích, jako je kontinuální výroba 
nebo automatizace zavedená v méně 
regulovaných prostředích, jako je 
potravinářský průmysl.

V České republice jste krátce, 
předtím jste působil v Německu 
či ve Švýcarsku. Jaké vnímáte 
rozdíly?
Velmi oceňuji vysokou technickou 
zdatnost u našich zaměstnanců. 
V Čechách je spousta skvělých škol 
technického zaměření a rozhodně vi-
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Slunečné podzimní dny ještě neřekly poslední slovo. Jan Wiesner nasedá na traktor 
s elektrickým pohonem a vydává se na obhlídku lesa. Doplní krmelce, pozdraví myslivce 
a lesní dělníky, prořeže cestu pro průjezd techniky a pak s lehkostí vyšplhá na jeden 
z mnoha posedů, odkud z výšky pozoruje klidné dění na Pančavě. 

Jan Wiesner: Přál bych si, aby naši 
nástupci byli ještě aktivnější

Lesy, pila a hájenka. Rodinné 
dědictví, o které se Jan Wiesner 

společně s manželkou Evou stará 
již několik let a kde tráví spoustu 
času – hlavně kvůli odpočinku, ale 
také z úcty k předkům, kteří v minu-
losti o tento rozsáhlý majetek přišli. 
„Vždycky jsem tady našel klid. To 
mi pomáhalo, když jsem přijel pozdě 
večer z Prahy, sedl si na posed, díval 
se do přírody a přemýšlel o věcech, 
které jsem prožil, nebo co je potře-

ba udělat do budoucna,“ říká Jan 
Wiesner.

Dobíjet energii, jakožto aktivní 
osobnost polistopadového dění, Jan 
Wiesner potřeboval. V 90. letech 
usiloval hlavně o bezproblémový pře-
chod na novou ekonomiku, efektivní 

Snažil jsem se, abychom byli jednotní. Pokud se 
nedohodneme, nebudeme vůči vládě táhnout za 
jeden provaz, pak věci nedotáhneme. Vzal jsem 
si to jako své poslání.

Klíčová postava 
sociálního dialogu

Výrazná postava sociálního 
a hospodářského dialogu, osob-
nost, která od 90. let neúnavně 
prosazuje systémové změny 
a přispívá k lepšímu podnikatel-
skému prostředí v Česku. Pod-
nikatel. Člověk s nadhledem, se 
schopností naslouchat a vystih-
nout jádro problému. Zastával 
významné pozice v českých 
i mezinárodních institucích, 
působil například jako předseda 
Svazu českých a moravských 
výrobních družstev, prezident 
Konfederace zaměstnavatel-
ských a podnikatelských svazů 
ČR či předseda Veletržního 
výboru pro podporu exportu. 
Zásadním způsobem pomáhal 
prosazovat například i progra-
mové cíle SP ČR, a to ve všech 
svých funkcích i rolích včetně té 
nejvyšší – v tripartitě.
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nastavení podnikatelského prostředí 
a dohod mezi zaměstnavateli, zástup-
ci zaměstnanců a vládou. Zejména 
připomínkoval a prosazoval úpravy 
předkládaných nových zákonů, nejen 
implementovaných z EU.

„Aby vše posloužilo k efektivnímu 
rozjezdu, šlo se dopředu a nové pod-
mínky a pravidla byly upraveny tak, 
aby byly akceptovatelné pro zaměst-
navatele, podnikatele i průmysl.“ 

Ruku v ruce s dohodou šla vždy 
pospolitost, to byly hlavní atributy 
tehdejšího dění. Jan Wiesner připomí-
ná společný cíl: „Táhli jsme za jeden 
provaz, tlačili politickou reprezentaci 
k tomu, co bylo potřeba. Udělali jsme 
pro to hodně už od začátku, už od 
90. let, kdy jsme začínali po vzoru 
vyspělých zemí ovlivňovat podmínky 
pro podnikání a sociální dialog.“

Státní správa se teprve tvořila, 
chuť věci měnit byla velká, stej-
ně jako zájem o úspěšný přerod. 
To se ale postupem let vytratilo. 
„Zvítězila politika nad racionálním 
uvažováním. Politikaří se, soutěží 
mezi sebou, vytratila se kompetent-
nost – řada pracovníků státní správy 
nezažila, jak to funguje v podnicích. 
A místo toho, aby brali naše náměty 
vážně, tak si jedou po svém. Síla nic 

neměnit je na některých minister-
stvech strašně silná.“

Sociální dialog se zhoršil. „Nena-
slouchá se názorům, které podnikatel-
ská a zaměstnavatelská sféra vyjad-
řuje. Přitom jsme to my podnikatelé, 
zaměstnavatelé a zaměstnanci, kdo 
vytváří hodnoty. Vláda jen přerozdě-
luje to, co tato skupina vytváří.“ 

Jestli něco Jana Wiesnera opravdu 
tíží, pak to, že prakticky žádná vláda 
centrálně nedotáhla do zdárného 
konce hospodářskou strategii. „To je 
přitom nezbytně nutné, aby se vědělo, 
co se bude preferovat a jakým způso-
bem se toto bude realizovat konkrétně, 
v jakých termínech a kdo za to bude 
zodpovídat. A spousta prostředků, 
které jsme získali z EU, se rozdělila 
do malých projektů, které nejsou tak 
potřebné, a ty zásadní, jako výstavba 
infrastruktury, dostavba jaderné elek-
trárny a další, se neřešily.“

Zásadní je, aby věci fungovaly 
jako celek, dlouhodobě, systémově, 
a politická reprezentace naslouchala 
podnikatelské a zaměstnavatelské sféře. 
Věčný optimista Jan Wiesner dodává, 
že se to pořád dá řešit, všechno záleží 
na lidech – nesmíme se nechat otrávit 
a pokračovat. Jak toho dosáhnout? 
„Odpovědností, přemýšlením. Ale 

vlastně úplně normálním zdravým sel-
ským rozumem!“ přidává svůj recept. 

Představenstvo Svazu průmyslu 
jednohlasně zvolilo Jana Wiesnera 
Osobností průmyslu 2024. Cenu si 
převzal na Sněmu SP ČR v Brně. 

Klára Vyskočilová

ředitelka Sekce vnějších vztahů

Síň slávy: Galerie 
Osobností průmyslu

Již deset let oceňujeme výrazné 
osobnosti českého průmyslu za 
jejich přínos byznysu a společ-
nosti.

2024 Jan Wiesner
2023  Jaroslav Hanák,  

Pavel Brůžek
2022 Jiří Žák
2021 Martin Wichterle
2020 Jiří Cienciala
2019 Vítězslav Moťka
2018 Tomáš Šabatka
2017 Jan Rýdl
2016 Zbyněk Frolík
2015 Štěpán Popovič
2014  Miroslav Václavík, 

Miroslav Grégr

Přál bych si, aby naši nástupci byli ješ-
tě aktivnější, než jsme byli my. Aby věci 
dotáhli do zdárného konce, aby Čes-
ká republika byla konkurenceschopná 
a abychom zase byli na výsluní nejen 
v průmyslu a službách.

Podívejte se na videomedailonek 
Osobnosti průmyslu 2024

https://www.youtube.com/watch?v=26qR9vxOHME
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Digitalizace stavebního řízení má překotný vývoj. Co se vlastně stalo 
a co to znamená pro stavebníky?

Digitalizace stavebního 
řízení pokračuje

Nové systémy byly spuštěny teprve 
1. 7. 2024, problémy s nimi stály 

za odvoláním místopředsedy vlády 
Ivana Bartoše a již 17. 10. vláda roz-
hodla o přechodném legislativním 
období a o zahájení nové soutěže 
na systémy digitalizace stavebního 
řízení (DSŘ). 

Legislativní bypass
K částečnému legislativnímu bypas-
su, tedy vypnutí některých povin-
ností předpokládaných zákonem, 
vláda přistoupila kvůli nemožnosti 
jejich naplnění pomocí stávajících 
systémů DSŘ. Právní jistota staveb-

Nové systémy DSŘ  
v roce 2027

Vláda také rozhodla, že sou-
časné systémy DSŘ budou sice 
dočasně zachovány, ale nad 
rámec nutných případů a úprav 
zmíněných výše nebudou dále 
rozvíjeny. Důvodem k tomuto 
rozhodnutí byla rizika, že dopra-
cování nebude možné a dosta-
tečné a že řízení stávajícího 
projektu o desítkách smluv je 
příliš obtížné. Přechodné období 
by tak mělo skončit závěrem 
roku 2027 s tím, že o den později 
by měly začít fungovat zcela 
nové systémy DSŘ. Jediným 
systémem, který by neměl být 
nahrazen (ale bude dočasně 
legislativně obejit), je systém pro 
digitalizaci územního plánování 
(NGÚP). 

Nenastane situace, že by se všichni museli 
vrátit k papírové žádosti a dokumentaci 
a s nimi obíhat úřady.

níků by měla být na základě poža-
davků široké odborné veřejnosti 
včetně Svazu průmyslu zajištěna 
tím, že přechodné období bude 
určeno zpětně už od 1. 7. 2024 – od 
spuštění DSŘ. Bude se tedy vztaho-
vat i na již započatá či dokončená 
řízení v nových systémech DSŘ. 
Neměly by tak být ohroženy pří-
padné fikce souhlasu jednotlivých 
závazných stanovisek či vyjádření 
úřadů.

Elektronické žádosti přes 
Portál stavebníka zůstanou
Za SP ČR je zásadní, že bude i nadá-
le, byť dočasně, umožněno elektro-
nické podání žádosti a využívání 
elektronické verze dokumentace 
pomocí Portálu stavebníka. Nena-
stane tedy situace, že by se všichni 
museli vrátit k papírové žádosti 
a dokumentaci a s nimi obíhat 
úřady. Komunikace stavebníků musí 
být umožněna elektronicky a my 
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Pohled z praxe: Napojení síťařů na nové systémy 
stavebního řízení 

Stávající DSŘ a nový stavební 
zákon počítaly s napojením 
vlastníků technické a dopravní 
infrastruktury (tj. síťařů – např. 
elektřina, plyn, teplo, voda, 
telekomunikace i doprava) na 
Portál stavebníka, pokud síťaři 
nechtějí žádosti dostávat přes da-
tové schránky. Vyjádření síťařů 
je zásadní pro stavebníky, kteří 
si jím zajišťují soulad záměru 
s existujícími sítěmi či žádají 
o sdělení podmínek k napojení 
na tyto sítě. 

SP ČR se povedlo v rámci při-
pomínkových řízení do legislati-
vy prosadit klíčové údaje, které 
pomohou zachovat automatizo-
vaná vyjádření síťařů i v rámci 
Portálu stavebníka. V současnos-
ti totiž síťaři často používají po-
kročilé automatizované systémy 
pro vydávání stovek vyjádření 
denně. Zároveň jsme dlouho-
době upozorňovali na celkovou 
i časovou nepřipravenost systému 
na napojení a chybějící zásadní 
předpoklady (např. povinné úda-
je, využití mapových podkladů 
apod.).

„V případě nepřipravených 
systémů na straně Ministerstva 
pro místní rozvoj (MMR), bez 
kterých nejde upravit ani systé-
my síťařů, by došlo k zahlcení 
datových schránek síťařů tisíci 
žádostí denně. Ty by zároveň 
nebylo možné automaticky třídit 
a vyhodnocovat. V praxi by pak 
došlo ke kolapsu povolovacích 
procesů, jelikož bez vyjádření 
nelze v procesech dále pokračo-
vat (nelze stavět bez znalosti sítí 
kolem a bez potvrzení možnosti 
napojení na základní sítě),“ říká 
Bohuslav Čížek, ředitel Sekce 

hospodářské politiky SP ČR, 
a doplňuje: „SP ČR již před ro-
kem na nepřipravenost a možná 
rizika upozorňoval. Proto se na-
konec SP ČR dohodl s ministrem 
Bartošem, že od července 2024 
se vyjadřování nespustí.“

Hned poté začali zástupci 
Svazu tlumočit MMR potřeby sí-
ťařů s cílem zabezpečit základní 
funkcionality a všechny mož-
nosti vyjadřování dle zákonných 
možností, zaručit automatizace 
vyjadřování a využití pokro-
čilých technologií. Díky tomu 
se povedlo například stanovit 
povinné údaje, které musí žadatel 
vlastníkům předávat, i procesní 
mapa vyjadřování. I když zatím 
není jasné, jak bude nový Portál 
stavebníka vypadat, práce na 
procesu podávání žádosti a vy-
dávání vyjádření i dohodu nad 
povinností jednotlivých údajů 
lze využít i do budoucna. 

„Za SP ČR budeme požado-
vat, abychom se účastnili diskusí 
nad novým systémem DSŘ jak 
z pohledu síťařů, tak stavební-
ků. Tržní konzultace, příprava 
veřejné zakázky, její vypsání, 
případné obhájení u Úřadu pro 
ochranu hospodářské soutěže 
a soudu a faktické vytvoření 
jednotlivých systémů DSŘ, jejich 
propojení a řádné otestování 
všech součástí si vyžádá mnoho 
času. Právě proto je ale nutné 
začít co nejdříve, abychom se 
digitalizace povolovacích řízení 
dočkali ještě v tomto desetiletí,“ 
uzavírá Bohuslav Čížek.

„Nemá cenu brečet nad rozlitým 
mlékem. Doufáme, že zadání, 
soutěž a vývoj nových systémů 
začne bezodkladně, aby z něj 
občané, firmy a všichni staveb-
níci mohli profitovat co nejdříve. 
Zároveň doufáme, že pokud to 
bude možné, použije se co nej-
více z funkčních částí stávajících 
systémů, aby utracené prostřed-
ky ani odvedená práce nepro-
padly. Využití stávajících částí 
ale bude na novém zhotoviteli,“ 
komentuje situaci ředitel Sekce 
hospodářské politiky SP ČR 
Bohuslav Čížek s tím, že jasné 
a kompetentní řízení ze strany 
Ministerstva pro místní rozvoj 
(MMR) dosud chybělo. Skutečná 
digitalizace by do budoucna 
měla také zajistit provázanost 
dílčích systémů mezi sebou. 
Odpadly by tak požadavky na 
stavebníky, co se týče dokládání 
informací, které jsou již evi-
dovány, ale zároveň zůstanou 
zabezpečené z pohledu excesiv-
ního poskytování dat a získávání 
citlivých informací.

jsme rádi, že nás vláda v tomto vy-
slyšela. Portál stavebníka by tak dle 
vlády měl být stabilizován, případné 
chyby odstraněny a pak se rozhodne 
o dalším vývoji. Informační systém 
stavebního řízení (ISSŘ), který po-
užívá stavební správa, bude v pře-
chodném období propojen (resp. 
spisová služba) s původními lokál-
ními systémy, ve kterých stavební 
úřady vedou řízení zahájená ještě 
před 30. 6. 2024.

Jan Šebesta

manažer pro dopravu a investice, zástupce ředitele

Aktualizované informace
ke Stavebnímu řízení zde 

https://www.spcr.cz/aktivity/z-hospodarske-politiky/16990-digitalizace-stavebniho-rizeni
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Snižování administrativní zátěže je jedna z důležitých agend, kterým se SP ČR 
dlouhodobě věnuje, a v poslední době se v ní podařilo dosáhnout částečných úspěchů.

Pomáháme firmám snižovat 
administrativní zátěž

Ministr pro legislativu Michal 
Šalomoun od svého nástupu do 

funkce v roce 2022 připravil postupně 
tři antibyrokratické balíčky. Na jejich 
základě se zrušily například povinné 
periodické lékařské prohlídky pro 
zaměstnance u nerizikových pro-
fesí (kategorie prací 1 a 2), povinný 
písemný rozvrh dovolené, potravinář-
ské průkazy a změnily se také daňové 
odpisy. Naopak se v pracovněprávních 
vztazích rozšířily a zjednodušily mož-
nosti elektronického doručování.

Další opatření jsou v běhu legisla-
tivního procesu, např. zvýšení limitu 
pro povinný audit (v projednávané 
novele zákona o účetnictví) nebo 
fakultativnost vstupních pracovnělé-

kařských prohlídek pro zaměstná-
ní v kategorii 1 (novela zákona č. 
373/2011 Sb.). 

V nejnovějším balíčku z května 
tohoto roku je uvedeno například 
zavedení samorozvrhování pracovní 
doby zaměstnancem, rozšíření digi-
talizace v pracovněprávních vztazích 
a výplata mzdy v hotovosti, což řeší 
připravovaná flexinovela zákoníku prá-
ce, či řešení BOZP v souvislosti s prací 
na dálku. Letošní novela insolvenčního 
zákona by s platností od roku 2026 
měla zase umožnit spuštění centrální 
evidence srážek ze mzdy. 

Svaz průmyslu je aktivní v Expertní 
skupině pro snižování administrativní 
zátěže Ministerstva průmyslu a obcho-
du (MPO), která se podílí na přípravě 
živnostenských a podnikatelských 
balíčků. Z digitálních projektů MPO, 
které přispějí ke snížení administrativní 
zátěže podnikatelů, je v přípravě nejdá-
le Databáze informačních povinností. 
Databáze obsahuje povinnosti ze 180 
předpisů a měla by být spuštěna do 

konce roku 2024. MPO dále připravuje 
jednotný Portál kontrol, který bude 
sloužit ke sdílení informací o pláno-
vaných a uskutečněných kontrolách. 
V první fázi to bude 46 kontrolních or-
gánů v rezortu MPO, následně i ČSSZ 
a zdravotní pojišťovny.

Jitka Hlaváčková

právnička SP ČR

Nových povinností stále přibývá. 
Dlouhodobým cílem Svazu průmyslu je 
zakotvit v legislativě princip one in, one out.

Novinky podnikatelského 
balíčku s platností 
nejpozději od 20. 6. 2025

■  navýšení limitu pro fotovol-
taické elektrárny bez licence 
z 50 kW na 100 kW

■  rozšíření výplaty mzdy v cizí 
měně širšímu okruhu zaměst-
nanců

■  zrušení povinnosti provést 
evidenční kontrolu po nákupu 
vozidla, nově až společně 
s STK, a snížení pokut při 
včasném zaplacení

■  digitální projekty MPO (Portál 
podnikatele, Portál povinností, 
Portál kontrol, Portál živnos-
tenského podnikání, digitální 
účtenky)

■  možnost zrušení limitu 
30 mil. Kč u daňové ztráty

■  definice automatizovaných 
prodejen (otevírací doba, 
reklamace, kontroly), sjedno-
cení postupů úřadů práce, di-
gitalizace v pracovněprávních 
vztazích a mnoho dalšího
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Fakulta se 160letou historií představila na MSV v Brně naprosto moderní strojařinu. 
Hlavním mottem letošní expozice bylo strojírenství v kontextu přírody a člověka. 

Stánek Fakulty strojní ČVUT 
přitahoval návštěvníky MSV

Studentům, průmyslovým partne-
rům, politikům i ostatním návštěv-

níkům nabídla Fakulta strojní ČVUT 
exkurzi do hlavních témat, kterými se 
zabývá. Hlavní oblasti aktivit mají širo-
ký záběr od matematiky a fyziky přes 
materiály a technologie po jednotlivé 
druhy strojů a procesů a ekonomiku 
podniků. Reflektujeme celospolečen-
ská témata a vyvíjíme lepší technolo-
gie a stroje pro náš svět zohledňující 
čerpání zdrojů energie a zanechané 
uhlíkové stopy při užití nejmoderněj-
ších nástrojů včetně strojového učení 
a AI. Nabízíme znalosti a řešení pro 
udržitelnou budoucnost světa.

V tématu konstrukce strojů 
a přístrojů jsme představili výsle-
dek spolupráce s firmou Speedway 
Factory na vývoji konstrukčního 
řešení plochodrážních motocyklů 
se zlepšenými vlastnostmi pro jízdu 
na okruhu. Dalším prezentovaným 
příkladem spolupráce s průmyslem byl 

ho stroje s reálnou vizualizací Visual 
Twin. Prezentovali jsme také unikátní 
biomechanické náhrady kloubů a im-
plantátů, které jsou ukázkou jednoho 
tématu patřícího do oblasti matema-
tického modelování v technice na FS. 
Všechny exponáty měly společný jme-
novatel a to úžasné a pracovité kolegy, 
kteří chtějí využívat své vzdělání pro 
řešení aktuálních společenských výzev. 
Naše znalosti napříč obory se snaží-
me přenášet do firem i v rámci kurzů 
profesního vzdělávání. 

Průmyslovým partnerům jsme 
představili šíři výzkumných témat, 
kterým se věnujeme a možnosti spolu-
práce výzkumné sféry s průmyslovou. 
S politiky vedení fakulty otevřelo dis-
kuzi na téma společenského významu 
strojírenství, technického vzdělávání 
a posílení motivace studentů ke studiu 
technických oborů obecně. 

Na možnosti spolupráce se dotazuj-
te na e-mailu prumysl@fs.cvut.cz. 

 (PR článek)

návrh systému pro optickou kontrolu 
kvality ozubení využívající strojového 
učení v tématu výrobních technologií 
a managementu, vyvíjený pro společ-
nost Škoda Auto. Návštěvníci si mohli 
též prohlédnout virtuální elektrárnu, 
a poznat tak jedno z nosných témat 
energetiky a environmentálního 
inženýrství. Robotiku, mechatroniku 
a Průmysl 4.0 rozvíjíme také díky 
moderním výukovým pomůckám. 
Příkladem je robotická buňka Rea-
dy2_educate propojená s virtuálním 
dvojčetem robotického pracoviště. 
Studentská formule s hybridním poho-
nem vyvinutá v rámci soutěže Formu-
la Student prezentuje nejen možnosti 
dopravní techniky a pohonů, ale také 
využití vědomostí studentů získaných 
při studiu k návrhu, výrobě a provozu 
funkčního vozu, se kterým se následně 
zúčastňuje soutěží. Téma informační 
a automatizační techniky zastupoval 
model autonomního vozidla vybavený 
radarem, lidarem a optickými kamera-
mi, ale také digitální dvojče obráběcí-
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Evropská směrnice NIS2, která se implementuje do českého právního řádu prostřednictvím 
nového zákona o kybernetické bezpečnosti, stanovuje nové a přísnější požadavky na ochranu 
proti kybernetickým hrozbám. Zákon se nebude týkat pouze velkých hráčů nebo kritické 
infrastruktury, ale zasáhne tisíce firem napříč různými sektory.

Nový zákon o kyberbezpečnosti NIS2: Proč 
je pro vás důležitý a na co se připravit?

Rozšíření působnosti: Které 
firmy budou ovlivněny?
Jednou z hlavních změn, kterou 
nový zákon přináší, je rozšíření jeho 
působnosti. Zatímco dřívější regulace 
se týkala přibližně 400 subjektů, nový 
zákon zahrne až 10 000 firem napříč 
různými odvětvími. To znamená, že 
kromě velkých korporací a kritické 
infrastruktury se pravidla začnou 
vztahovat i na menší podniky v sek-
torech jako energetika, bankovnictví, 
zdravotnictví, doprava, internetové 
služby nebo potravinářství. Tyto 
firmy budou muset přizpůsobit své 
interní procesy a technologie tak, aby 
vyhověly novým pravidlům. Nejsou-li 
si jisté, zda spadají pod tento zákon, 

D I g I T Á l n í  E k o n o m I k a 

mohou si svou situaci ověřit napří-
klad pomocí online kalkulačky na 
portálu NÚKIB.

Přísnější pravidla a nové 
povinnosti
Podle nového zákona budou firmy 
povinny zavádět preventivní opatření, 
která jim pomohou čelit kybernetic-
kým hrozbám. Patří sem například 
pravidelný monitoring bezpečnosti, 
povinnost reportovat kybernetické 
incidenty, ale i povinná školení za-
městnanců zaměřená na rozpoznání 
potenciálních rizik. Klíčovou roli 
budou hrát i bezpečnostní audity, 
které odhalí slabá místa ve firemních 
systémech a umožní je včas řešit.

Tři základní kroky, jak 
se připravit na novou 
legislativu 

1. Zjistěte, zda se vás 
nové povinnosti týkají 

Ověřte si, zda vaše firma spadá 
pod nový zákon o kybernetické 
bezpečnosti a v jakém režimu 
povinností (nižší nebo vyšší). 

2. Proveďte audit 
stávajících opatření 

Vyhodnoťte současnou úroveň 
kybernetické bezpečnosti vaší 
firmy a identifikujte oblasti, kte-
ré potřebují zlepšení nebo ak-
tualizaci.

3.  Aktualizujte interní 
procesy a školení 
zaměstnanců 

Ujistěte se, že všichni zaměst-
nanci jsou informováni o nových 
požadavcích a jsou vyškoleni 
v oblasti kybernetické bezpeč-
nosti. Aktualizujte interní pro-
cesy a směrnice podle nových 
předpisů.
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Česká národní AI platforma (CNAIP) vznikla s cílem propojit akademický, 
veřejný, soukromý a neziskový sektor v oblasti umělé inteligence (AI).

Svaz průmyslu nově součástí 
České národní AI platformy

D I g I T Á l n í  E k o n o m I k a 

Směrnice NIS2 reaguje na hrozby kybernetických útoků

Kybernetická bezpečnost dnes není jen záležitostí IT oddělení, ale stává se 
klíčovou součástí firemního řízení. V digitální éře, kdy denně vzniká obrov-
ské množství dat, jsou firmy stále více vystaveny riziku kybernetických úto-
ků. Ransomware, phishing nebo DDoS útoky mohou vážně narušit provoz 
firem, poškodit jejich pověst či způsobit finanční ztráty. Zatímco v minulosti 
útoky často mířily na velké korporace, nyní se jejich terčem stávají i malé 
a střední podniky. Právě v reakci na rostoucí hrozby a nebezpečí kybernetic-
kých útoků byla na evropské úrovni přijata směrnice NIS2.

Cílem je podpořit rozvoj AI 
komunity v Česku a koordino-

vat aktivity, které této technologii 
pomohou prosadit se ve společnosti. 
Sedm zakládajících členů – Svaz prů-
myslu a dopravy ČR, prg.ai, Brno.AI, 
CzechInvest, ICT Unie, BIC Plzeň 
a MSIC Ostrava – podepsalo v červnu 
2024 memorandum o spolupráci.

V říjnu 2024 proběhl třetí ročník 
Dnů AI, které se poprvé rozšířily po 
celém území ČR a zahrnovaly před-
nášky, workshopy a další akce na pod-

poru umělé inteligence. Součástí byl 
i seminář pořádaný Svazem průmyslu 
a ICT Unií, který se zaměřil na aspek-
ty duševního vlastnictví a bezpečnosti 
využívání AI. V listopadu následovalo 
vyhlášení AI Awards, prvního oboro-
vého ocenění svého druhu v Česku, 
které hodnotilo nejlepší inovace a apli-
kace umělé inteligence.

CNAIP bude podporovat nejen 
integraci AI v českých firmách, 
školách a ve veřejné správě, ale bude 
také prosazovat legislativní změny 

týkající se regulace a bezpečnosti 
AI. Platforma chce navíc veřejnosti 
přiblížit, jak umělá inteligence může 
usnadnit každodenní život a stát se 
klíčovým faktorem pro růst a inovace 
v různých odvětvích. Vznik CNAIP 
je důležitým krokem směrem k tomu, 
aby se Česko stalo významným 
evropským hráčem v oblasti umělé 
inteligence. 

Anna Hroudová

manažerka pro digitální ekonomiku

Jedním z motivačních faktorů 
pro dodržování nové legislativy jsou 
vysoké sankce za neplnění povin-
ností. V případě závažného porušení 
povinností může být členům vedení 
soudem zakázáno vykonávat funkci 
ve statutárních orgánech. Tato osobní 
odpovědnost vrcholného manage-
mentu zvyšuje tlak na dodržování 

nových předpisů a jejich implementaci 
ve firmách.

Nová pravidla zdůrazňují, že 
kybernetická bezpečnost není pouze 
otázkou technických opatření, ale 
i důsledné správy a řízení ze strany 
vedení. Management musí zajistit, 
že jsou zavedeny všechny povinné 
procesy a že zaměstnanci jsou infor-

mováni o nových rizicích a správně 
proškoleni.

Nečekejte na poslední chvíli – 
firmy, které budou na tuto změnu 
připraveny včas, získají nejen ochra-
nu před kybernetickými útoky, ale 
i konkurenční výhodu na trhu. Svaz 
průmyslu a dopravy ČR členským 
firmám nabízí podporu a informační 
zázemí. Kromě toho zprostředkovává 
aktuální informace o změnách v le-
gislativě a je v pravidelném kontaktu 
s NÚKIB.

Kateřina Kalužová

manažerka pro digitální ekonomiku  

a zástupkyně ředitele

NIS2 podrobně

https://www.spcr.cz/nis2
https://www.spcr.cz/nis2
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Udržitelná prosperita a konkurenceschopnost by měly být 
středobodem druhého mandátu nového Evropského parlamentu.

Green Deal se mění:  
Přichází Clean Industrial Deal

V prvních 100 dnech ve funkci 
chce nová předsedkyně Ursula 

von der Leyenová předložit tzv. 
Clean Industrial Deal. Jeho cílem 
by mělo být zajištění správných 
podmínek pro zachování konkuren-
ceschopnosti evropského průmyslu, 
jako jsou například výroba čistých 
technologií, využívání udržitelných 

z E l E n Á  T R a n s F o R m a c E

materiálů a jednodušší podmínky 
pro investice. Plány nové komise 
jsou slibné, nic z toho ale nepůjde 
bez reálných výsledků při snižování 
administrativní zátěže, zrychlení 
povolování či zlevnění energie. Ta 
je dle Draghiho zprávy v EU stále 
2–3krát vyšší než v USA v případě 
elektřiny a v případě plynu 4–5krát, 

což z dlouhodobého hlediska před-
stavuje zásadní problém pro konku-
renceschopnost.

Zásadní bude dohoda 
Industrial Deal
Představené plány jsou plně v sou-
ladu s programovým prohlášením 
Svazu průmyslu a dopravy (SP ČR) 

Svaz navrhuje například tyto úpravy:

■  V oblasti emisních cílů CO2 pro 
automobily je nutné realisticky 
posoudit plnění cílů a využití 
flexibilit (např. slučování emisních 
kreditů, zvýhodnění a většího 
využití plug-in/hybridů) a také 
předsunout plánovanou revizi 
2026 na co nejbližší možný ter-
mín v roce 2025.

■  V oblasti CBAM a ETS navrhu-
jeme přehodnotit rušení přidě-
lování bezplatných povolenek 
odvětvím ohroženým únikem 
uhlíku, pravidelné vyhodnoco-
vání funkčnosti CBAM a úpravu 
mechanismu tak, aby nedocháze-
lo k jeho obcházení a zneužívání 
pravidel. U ETS požadujeme 
přehodnocení pravidel pro vol-
nou alokaci povolenek a zamezení 
jejich výrazné cenové volatility 
nastavením cenového pásma.

■  V rámci RED III z hlediska za-
chování konkurenceschopnosti 

evropského průmyslu je nezbyt-
né nastavit dlouhodobé realis-
tické cíle a přehodnotit pravidla 
pro povinné cíle RFNBO paliv 
(tj. obnovitelných plynných 
a kapalných paliv nebiologic-
kého původu) a upravit delego-
vané akty pro výrobu RFBNO 
a nízkouhlíkového vodíku.

■  V oblasti udržitelnosti a pra-
videl taxonomie je potřeba 
prodloužit termíny, do kterých 
je zemní plyn kvalifikován 
jako taxonomicky uznatelný 
(stavební povolení do konce 
roku 2030), a termín povinného 
přechodu na 100% nahrazení 
zemního plynu a spalování 
udržitelných a obnovitelných 
plynů – na konec roku 2035. 
Upravit je třeba i nejednotný 
přístup k energetickému využití 
odpadu.

Dekarbonizace nesmí vést k deindustrializaci 
Evropy. Plány nové Evropské komise jsou slibné, 
nic z toho ale nepůjde bez reálných výsledků 
při snižování administrativní zátěže, zrychlení 
povolování či zlevnění energie.
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na rok 2025 a Prioritami české-
ho byznysu v Evropské unii. Pro 
obnovení prosperity v Evropě bude 
ale zásadní dohoda o evropském 
průmyslu (Industrial Deal) a kro-
mě jiného také odvážné investice 
do aplikovaného výzkumu, inovací 
a klíčových technologií, realistické 
energeticko-klimatické cíle a v ne-
poslední řadě modernizace evropské 
dopravní politiky.

Firmy čekají nápravu také 
u gold-platingu, tzn. zpřísňování 
při převodu regulací do národních 
legislativ. Evropské předpisy jsou 
navíc často transponovány těsně 
před uplynutím termínu a firmy pak 
mají minimum času, aby se novým 
požadavkům přizpůsobily. SP ČR 
proto dlouhodobě apeluje na státní 

instituce, aby byl podnikatelský 
sektor včas zapojen do nastavení 
konkrétních prováděcích předpi-
sů, o kterých se přitom často ví již 
několik let dopředu.

Evropa si potřebuje udržet 
průmysl
SP ČR neusiluje o zastavení zelené 
transformace, nicméně dekarboni-
zace nesmí vést k deindustrializaci 
Evropy. Pro zachování konkurence-
schopného průmyslu je proto zásadní 
realisticky reflektovat národní speci-
fika a ekonomické možnosti jednotli-
vých zemí, včetně respektu k národní 
volbě energetického mixu. Doporu-
čení klimatického cíle pro rok 2040 
na snížení emisí o 90 % oproti roku 
1990 (které představila Evropská 

komise v únoru 2024) ohrožuje kon-
kurenceschopnost mnoha odvětví. 
Znamenalo by to zrychlení dekar-
bonizace a minimum prostoru pro 
transformaci průmyslu v letech 2040 
až 2050, kdy se mohou objevit další 
technologická řešení či naskytnout 
vhodnější ekonomické podmínky pro 
jejich implementaci.

Tomáš Trubačík

manažer a komunikátor pro Green Deal

Dagmar Endrlová

manažerka pro environmentální politiku

Zelená transformace: Na jedno 
kliknutí vše, co potřebujete vědět 

o udržitelné ekonomice

Svaz průmyslu bojuje za racionální národní implementace 

Nové povinnosti a administrativní zá-
těž často bez odpovídajícího efektu pro 
životní prostředí přicházejí i z národní 
úrovně. Díky snaze SP ČR se v řadě ob-
lastí podařilo dopady na firmy zmírnit

■  Novela zákona o ochraně ovzdu-
ší zavádí novou povinnost, která ani 
není v evropské legislativě, a to sta-
novení minimálních vzdáleností (MV) 
stacionárního zdroje od obytné zá-
stavby. Tento institut považuje Svaz 
za nadbytečnou regulaci, kdy se po 
mnoha jednáních podařilo význam-
nou část požadavků ve prospěch fi-
rem protlačit. Jednalo se například 
o situace, kdy nebude předmětem 
stanovení MV případ, jako jsou změ-
ny stávajících povolení či náhrady, 
úpravy, rozšiřování a rozvoj výro-
by v rámci činnosti dle Klasifikace 
ekonomických činností (CZ-NACE) 
v provozovaném areálu. Původní 
návrh by firmám způsobil značnou 
nejistotu a problémy pro budoucí 
výrobu. 

■  Novela zákona o vodách zavádí 
novou povinnost kontinuálního sle-
dování (KS) vypouštění odpadních 
vod do vod povrchových. Svazu se 
podařilo vyjednat lepší podmínky, 
jako například odstranění nutnosti 
provádět KS u výpustí nebo být re-
alističtější s ohledem na technolo-
gie a stanovovat takové veličiny, na 
které existují měřicí přístroje. Vý-
jimku z této povinnosti se podařilo 
obhájit pro energetický a tepláren-
ský sektor. Nyní Svaz spolupracu-
je s MŽP na prováděcím předpisu, 
který blíže specifikuje celý proces 
KS tak, aby nová úprava znamena-
la pro firmy co nejméně nejasností 
a administrativní zátěže. 

Diskutované návrhy novel, 
které se stále řeší:

■  Novela zákona o ochraně přírody 
a krajiny řeší mimo jiné osvětle-
ní průmyslových areálů, kde se 
SP ČR podařilo prosadit, aby se 

osvětlení neregulovalo (a tím pá-
dem nemuselo složitě upravovat) 
u kritické a dopravní infrastruktu-
ry a hlídaných průmyslových are-
álů. K ochraně ohrožených druhů 
vznikne metodika za účasti SP ČR.

■  Na začátku října jsme apelova-
li v novele zákona o předcházení 
ekologické újmě a o její nápravě 
na Legislativní radu vlády (LRV) 
s požadavkem na vypuštění této 
novely z dalšího procesu kvůli její 
nadbytečnosti. Samo MŽP uvedlo, 
že transpozice Směrnice je v tuto 
dobu úplná a řádná, proto není 
jasné, proč má docházet k nove-
lizaci, a navíc ještě v takové míře, 
která vytvoří další administrativ-
ní zátěž a komplikace při provo-
zování průmyslových zařízení bez 
významnějšího reálného efektu na 
ochranu životního prostředí. 

https://zelenatransformace.cz/
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V rámci plnění strategie snižování emisí uhlíku a využívání obnovitelných zdrojů 
vyplývající z legislativních opatření Evropské unie a České republiky spustili národní 
dopravce České dráhy a skupina ORLEN Unipetrol projekt zaměřený na testování paliva 
s udržitelnou biosložkou v osobních motorových jednotkách. Motorovou naftu se zvýšeným 
obsahem udržitelné biosložky na bázi hydrogenačně upraveného rostlinného oleje (HVO) 
připravili pro České dráhy vývojáři skupiny ORLEN Unipetrol ve svém výrobním areálu 
v Pardubicích.

ORLEN Unipetrol vyvíjí bionaftu 
pro České dráhy 

„Dekarbonizace českého průmyslu 
a dopravy směrem k udržitel-

né budoucnosti je společným cílem 
státního i firemního sektoru. Jsem 
rád, že jako velké společnosti udáva-
jící trend jdeme příkladem a činíme 
konkrétní kroky k naplnění unijních 
i národních cílů snížení emisí. Pro 
našeho partnera, České dráhy, jsme 
připravili obnovitelné, a tedy udržitel-
né palivové směsi na bázi odpadních 
tuků a rostlinných olejů, které výrazně 
snižují emise oxidu uhličitého,“ řekl 

Zbigniew Pawłucki, místopředseda 
představenstva skupiny ORLEN 
Unipetrol zodpovědný za výzkum 
a vývoj.

Projekt je rozložen do období 2024 
až 2025 a skládá se ze tří fází. Během 
první fáze v první polovině letošního 
roku byly skupinou ORLEN Unipe-
trol identifikovány vhodné palivové 
směsi. „Pro posouzení možnosti 
aplikace pro dekarbonizaci železniční 
přepravy jsme připravili motorovou 
naftu o obsahu 15 a 30 % HVO 

a současně i čistou, tedy stoprocentní, 
HVO. Během tří měsíců bylo pracová-
no s bezmála 80 výzkumnými vzorky. 
Klíčovými zkoumanými parametry 
byla hustota, nízkoteplotní vlastnosti, 
obsah síry, mazivost a emisní stopa 
u letních i zimních směsí. Na základě 
výsledků jsme vybrali a doporučili 
vhodné směsi konvenční motorové 
nafty a hydrogenovaných rostlinných 
olejů pro testování na zkušebním 
okruhu,“ vysvětlil Martin Růžička, 
ředitel pro dekarbonizaci skupiny 
ORLEN Unipetrol.

V druhé fázi projektu byly při-
pravené směsi během letošního léta 
testovány v motorových jednotkách 
Pesa řady 847 RegioFox na zkušeb-
ním okruhu Výzkumného Ústavu 
Železničního v Cerhenicích u Velimi. 
Motory Rolls-Royce těchto jednotek 
jsou totiž homologovány na použití 
biopaliv, jako jsou směsi motorové 
nafty a HVO. „Test ve Velimi ukázal, 
že PESA 847 pro České dráhy je 
skutečný ekologický dieselový vlak. 
Je vybaven nejen velmi moderním 
ekologickým motorem stupně V, ale 
může být navíc poháněn palivem 
HVO. To umožňuje Český drahám 
snížit uhlíkovou stopu, aniž by došlo 
ke zhoršení trakčních parametrů 
vlaku, a také získat dodatečnou vládní 
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Představujeme palivo HVO 

Hydrogenačně upravený rostlinný olej (HVO) patří mezi biosložky přepra-
cované rafinérskými procesy na hmotu odpovídající svým složením ropné 
dieselové frakci. Palivo HVO splňuje normu ČSN EN 15940, přílohu II směrnice 
o kvalitě paliva 2009/30/ES nebo americkou specifikací ASTM D975. HVO je 
kompatibilní s minerální motorovou naftou, je proto možné jej přidávat ve vyš-
ší příměsi až do 30 % objemu dle ročního období. Pokud technické parametry 
vozu umožňují používat syntetická paliva XTL, lze dokonce jezdit na čisté HVO.

HVO vyrobený z různých zdrojů se kvalitativně liší. Rozdíl je především ve způ-
sobu čistění, spotřebě vodíku a především v emisní stopě. Pokud je HVO vy-
robený z rostlinného oleje, který byl pěstován právě za účelem výroby paliva, 
započítávají se do finální emisní stopy paliva veškeré činnosti související s jeho 
vznikem. Přesto lze oproti fosilnímu palivu dosáhnout výrazné úspory emisí 
skleníkových plynů o 60 až 65 % (ekvivalentní CO

2
). V případě využití použitých 

rostlinných olejů či tuků, jakožto odpadní hmoty, lze dosáhnout úspory emisí 
90 až 95 % v porovnání s palivem ropného původu.

s alternativním palivem nasazeny do 
komerčního provozu na vybrané trati 
ve Středočeském kraji.“

Cílem projektu je snížit emise skle-
níkových plynů v železniční dopravě až 
o desítky procent. „Tato aktivita zapadá 
do dlouhodobé strategie Českých drah 
v oblasti snižování emisí a využívání 
obnovitelných zdrojů a je v souladu 
se směrnicí Evropské unie RED III, 
kterou se zvýšil cíl úspory skleníko-
vých plynů z 6 % až na 14,5 % v roce 
2030 oproti roku 2019. Je také v soula-
du s národním plánem čisté mobility 
Ministerstva dopravy České republiky,“ 
uzavřel Ing. Jiří Ješeta, člen předsta-
venstva ČD a náměstek generálního 
ředitele ČD pro osobní dopravu. 

(PR článek)

podporu pro zavedení skutečného 
ekologického řešení,“ zdůraznil Jan 
Bończyk, obchodní ředitel pro me-
zinárodní železniční trh společnosti 
PESA Bydgoszcz.

Během jízdy v různých režimech, 
jako je rozjezd, brždění nebo maximál-
ní rychlost, sledovali experti Výzkum-
ného Ústavu Železničního a Českého 
vysokého učení technického v Praze 
klíčové parametry – zejména měření 
složení spalin motoru vozidla, výkon 
vozidla a spotřebu při použití všech 
připravených palivových směsí včetně 
stoprocentního HVO. „K testování 
jsme využili Malý zkušební okruh 
čtyřkilometrové délky s přípustnou 
rychlostí 80–115 km/h. Abychom co 
nejvíce simulovali podmínky komerč-
ního provozu, najezdili jsme u kaž-
dého paliva přes 70 okruhů a zatížili 
jsme vlakovou jednotku hmotností ve 
výši patnácti tun, která simuluje reální 
zatížení vozidla pasažéry,“ přiblížil 
Jaroslav Brabec, vedoucí oddělení 
business developmentu Výzkumného 
Ústavu Železničního, a dodal: „Nyní 
letní testy vyhodnocujeme. Před-
pokládáme, že v příštím roce bude 
následovat třetí fáze testování, kdy 
budou jednotky PESA 847 RegioFox 
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Zprostředkovali jsme nové obchodní příležitosti v zahraničí 300 podnikatelům,  
startupům a českým exportérům. 

Podnikatelské mise: Příležitosti po celém 
světě pro české firmy, startupy i exportéry 

Rok 2024 byl pro české firmy rokem 
intenzivní expanze na zahraniční 

trhy. Díky řadě úspěšných podnikatel-
ských misí získalo zhruba 300 podni-
katelek a podnikatelů z mnoha oborů 
jedinečnou příležitost představit 
své produkty a služby potenciálním 
partnerům v zahraničí. Mnohé firmy 

navázaly nová obchodní partnerství, 
získaly cenné kontakty i přehled o ak-
tuálních trendech a podmínkách na 
cílových trzích. 

Ukrajina s vládním 
zmocněncem  
Tomášem Konečným
V únoru jsme podnikli s vládním 
zmocněncem Tomášem Kopečným 
a více než třicítkou podnikatelů cestu 
na Ukrajinu. Zastoupenými sektory 
byly zejména energetika, infrastruk-
tura a zdravotnictví. Kromě Kyjeva 
jsme navštívili také východ země – 
Dnipro a Kryvyj Rih, kde je velký 
zájem ukrajinských firem o setkávání 
s partnery z jiných zemí.

Indo-Pacifik s ministrem 
zahraničí Janem Lipavským
Cesty do vzdálených teritorií v dopro-
vodu vysokých ústavních činitelů do-
kážou otevírat dveře a zprostředkovat 
kontakty, jejichž získávání by většinou 
bylo mnohem obtížnější a zdlouhavěj-
ší. Na přelomu února a března proto 
realizoval Svaz průmyslu podnikatel-
skou misi s ministrem zahraničních 
věcí Janem Lipavským do Indie, 
Austrálie a Japonska. Firmy z oborů 
kyberbezpečnosti a softwarových 
technologií, robotizace, řešení řídicích 
systémů, akademického sektoru, 
potravinářství a marketingu strávily 
v Indo-Pacifiku celkem 12 dnů.

Litva s prezidentem  
Petrem Pavlem
Prestižní záležitostí jsou pak cesty 
v doprovodu nejvyšších ústavních 

Podnikatelské mise 2024

11 misí

300 podnikatelů 

Ukrajina, Indie, Austrálie, Ja-
ponsko, Chile, Uruguay, Severní 
Makedonie, Albánie, Zambie, 
Litva, USA, Kanada a Katar, Nový 
Zéland, Etiopie, JAR, GabonKaždá mise je vyladěna na míru s ohledem  

na aktuální trendy a potřeby trhů i firem.
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činitelů. V dubnu jsme organizovali 
v rámci summitu Trojmoří návštěvu 
Litvy s prezidentem ČR Petrem Pav-
lem. Podnikatelé se zúčastnili byzny-
sového summitu, který byl zaměřen 
zejména na podporu Ukrajiny a regi-

onu Trojmoří s důrazem na tamní tři 
priority (digitalizace, infrastruktura 
a spolupráce).

Afrika s předsedou Senátu 
Milošem Vystrčilem
Cesta do Zambie s předsedou Senátu 
Parlamentu ČR Milošem Vystrčilem 
v dubnu 2024 se zaměřila zejména na 
těžební průmysl, důlní technologie, 
infrastrukturu, energetiku a geolo-
gický průzkum. Podnikatelské fórum 
organizované delegací EU mělo vyso-
kou úroveň. Stejně exkluzivní byla pro 
účastníky i návštěva podzemního mě-
děného dolu v Kitwe. Podnikatelé se 
shodli na tom, že Afrika má potenciál 
nabídnout řadu příležitostí, přestože 
působení v tomto teritoriu znesnadňu-
jí obchodní a logistické překážky.

Mise s ministrem průmyslu 
a obchodu Jozefem Síkelou
Severní i Jižní Amerika 
V březnu se delegace v doprovodu 
ministra průmyslu a obchodu Jozefa 
Síkely vypravila do Chile a Uruguaye, 
kde místní zastupitelské úřady ve 
spolupráci s partnerskými organi-
zacemi zorganizovaly pro zástupce 
české podnikatelské sféry několik 
podnikatelských fór a dalších dopro-
vodných akcí.

Na přelomu dubna a května jsme 
pak s Jozefem Síkelou vyrazili znovu, 
tentokrát do USA a Kanady. Doposud 
největší česká byznysová delegace čí-
tala více než 70 účastníků z technolo-
gických firem a startupů. A protože je 
o Spojené státy velký zájem, v červnu 
jsme tam podnikli další cestu – prim 
hrála digitalizace, výzkum a vývoj.

Balkán
Dobré jméno si české výrobky 
udržely po celá desetiletí v celé řadě 
teritorií. Jedním z nich je například 
Balkán. Dubnová mise s Jozefem 
Síkelou do Severní Makedonie 
a Albánie toho byla dokladem a fir-
mám z oblasti dopravního průmy-
slu, logistiky, důlního průmyslu, 

elektrotechnického průmyslu, země-
dělské a palivové technologie nabídla 
možnosti expanze a exportu do ne 
právě jednoduché oblasti uzavřeného 
Balkánu se silným zřetelem na místní 
kontakty či zástupce.

Katar 
Zářijová mise do Kataru byla určena 
firmám z oblasti energetiky, vodo-
hospodářství, smart cities a zdra-
votnictví. I cílem této delegace bylo 
navázat kontakty s tamními protějšky 
a vedoucími představiteli průmyslu 
a prozkoumat možnosti partnerství, 
investic a výměny znalostí, které by 
byly přínosem pro obě strany.

Ivana Javorová 

manažerka vnějších vztahů a zástupkyně ředitelky

Výhody podnikatelských 
misí pro firmy

Získání nových obchodních 
partnerů
Mise umožňují navázat přímé 
kontakty s potenciálními zákaz-
níky a distributory na cílových 
trzích.

Orientace na trhu
 Účastníci získají přehled o aktu-
álních trendech, konkurenčním 
prostředí a legislativních pod-
mínkách na cílovém trhu.

Podpora při vstupu na nový trh
 Firmy mohou v místě získat 
partnery při vstupu na nový trh, 
včetně pomoci s marketingem, 
logistikou a překlady.

Networking
 Mise jsou skvělou příležitostí pro 
networking a budování vztahů 
s dalšími českými firmami půso-
bícími na zahraničních trzích.

Zaměření budoucích misí

Rozvíjející se trhy
Budeme se soustředit na dynamicky se rozvíjející trhy, 
jako jsou například země jihovýchodní Asie, Latinská 
Amerika a Afrika.

Nová odvětví
Chceme rozšířit portfolio podporovaných odvětví 
a zaměřit se na oblasti s vysokým potenciálem růstu, 
jako jsou například čisté technologie, AI, biotechnologie 
a zdravotnictví.
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Poslední exportní statistiky ukazují, že český export na Ukrajinu nadále roste – za prvních 
osm měsíců roku 2024 o téměř 25 % proti stejnému období v roce 2023. Zájem českých 
firem o export na Ukrajinu přetrvává, státní podpora ale nestačí.

(Ne)dostatečná státní podpora  
exportu na Ukrajinu? 

Aktuálně probíhá velký konkurenč-
ní závod o rekonstrukci Ukrajiny. 

Velké příležitosti budou téměř ve 
všech oblastech, od infrastruktury 
(rozvoj železnic, výstavba překladišť, 
modernizace městské dopravy atd.) 
až po zdravotnictví (modernizace 
nemocnic a zdravotnických středisek, 
dodávky do nemocnic, dodávky reha-
bilitačních pomůcek, farmacie atd.).

Pomoc státu je zásadní
České firmy jsou známé tím, že jsou 
schopné dodat kvalitní zboží za 
rozumnou cenu. Není tedy důvod, 
aby se český export na Ukrajinu do 
budoucna nedostal na úroveň exportu 
do srovnatelných zemí EU, kam nyní 
směřuje pětkrát více objemu tuzem-
ského exportu.

Firmy tak očekávají, že jim vláda 
bude v tomto nelehkém úkolu pomá-
hat. Vládou alokované finanční pro-
středky na pojištění českého exportu, 
do tzv. EGAP Fondu Ukrajina, ne-
jsou ale dostatečné. Celková pojistná 
kapacita ve výši 639 milionů korun 
nestačí a rychlost a objem žádostí ze 
strany firem to potvrzují. Požadujeme 
navýšení objemu fondu na minimálně 
jednu miliardu korun. Podporuje to 

i fakt, že EGAP doposud nemusel 
řešit jedinou pojistnou událost a zku-
šenosti s fondem jsou jen pozitivní.

Aby české firmy byly na Ukrajině 
konkurenceschopné proti obdobným 
programům dalších rozvinutých eko-
nomik na pojištění exportu (Němec-
ko, Dánsko, Polsko), měl by objem 
Fondu Ukrajina být nadále průběžně 

navyšován a parametry programu 
výrazně rozvolňovány.

Podpora prostřednictvím 
Ukraine Facility
Evropská unie alokovala pro roky 
2024–2027 celkem 50 miliard eur 
v rámci tzv. Ukraine Facility. Z toho 
je patrné, že potřebné finanční 
objemy na obnovu Ukrajiny jsou tak 
velké, že nemohou být záležitostí 
národních vlád. 

Přislíbené státní prostředky pokryjí 
první vlnu zmapovaných projek-
tů, pokud bude současně dodržena 
avizovaná částka jedné miliardy korun 
přislíbená na Ukraine Facility. Pro 
prvotní identifikované projekty evido-
vané MPO ČR je nezbytné zajistit do-
statečné finanční záruky ve výši přes 
100 milionů eur. Tyto projekty jsou 
klíčové pro rozvoj a obnovu Ukrajiny 
a týkají se odvětví jako energetika, 
železniční infrastruktura, stavebnictví, 
těžba nerostných surovin a dalších. 

Všechna tato jednání ve prospěch 
členských firem za Svaz průmyslu 
koordinuje Pracovní skupina pro 
Ukrajinu, kterou vede Jakub Wei-
mann, CEO firmy Bonatrans. Skupi-
na své členy informuje o aktuálních 
možnostech spolupráce na obnově 
válkou zničené země. Svaz je partne-
rem vlády a bankovního sektoru při 
společných aktivitách na podporu 
česko-ukrajinské spolupráce, jako jsou 
podnikatelské mise, byznysová fóra či 
další platformy spolupráce.

Lukáš Martin

ředitel Sekce mezinárodních vztahů

Český export na Ukrajinu vzrostl za prvních 
osm měsíců roku 2024 o téměř 25 % proti 
stejnému období v roce 2023.

Státní podpora exportu  
na Ukrajinu

Program EGAP Fond Ukrajina 
nedisponuje dostatečným obje-
mem finančních prostředků.

639 mil. Kč
 → stávající podpora nepokryje 
poptávku ze strany firem, které 
o pojištění exportu do teritoria 
mají zájem

cíl: minimálně 1 mld. Kč
 → nutné navýšit objem fondu, 
aby české firmy dokázaly být 
v teritoriu konkurenceschopné

Ukraine Facility
Nezbytné kroky:
1.  přislíbené státní prostředky 

pokryjí první vlnu zmapova-
ných projektů

2.  potřebujeme záruky, že v sou-
časnosti avizovaná částka 
1 mld. Kč přislíbená na Ukra-
ine Facility bude dodržena





Digitální ekonomika
■  Do návrhu zákona o digitální ekono-

mice vyjednal SP ČR zakotvení prin-
cipu země původu, tak jak má vychá-
zet z transpozice Aktu o digitálních 
službách. Jedná se o důležitý princip 
pro transparentní a férové fungování 
evropských on-line platforem.

Doprava
■  MPO i na základě požadavku SP ČR 

promítlo podporu kombinované do-
pravy do Národního akčního plánu 
Čistá mobilita.

■  U zákona o poštovních službách 
prosadil SP ČR omezení doby na 
reklamaci z jednoho roku na dobu 
přiměřenou, což sníží administrativu 
dotčeným firmám.

■  O dotační výzvu Českého telekomu-
nikačního úřadu na zlepšení inter-
netového signálu ve vlacích je velký 
zájem. SP ČR se podílel na jejím 
nastavení a díky tomu se například 
povedlo zlepšit signál ve výrazně 
více vozech.

Energetika
■  Na základě iniciativy SP ČR byla 

vytvořena neformální platforma 

ke sdílení informací a spolupráci 
v oblasti CCS/U, kde jsou jak 
příslušné sektory, tak stát (MŽP, 
MPO, ČGS) a která se podílí na 
přípravě Národního akčního plánu 
k CCUS.

■  SP ČR zabránil předložení po-
změňovacího návrhu k biometanu 
doplněním paragrafů s povinným 
cílem a souvisejícími sankcemi pro 
dodavatele plynu. 

Environmentální politika
■  SP ČR zmírnil dopady nového insti-

tutu minimálních vzdáleností v nove-
le zákona o ochraně ovzduší. Původní 
návrh by firmám způsobil nejistotu 
a problémy pro budoucí výrobu.

■  SP ČR dále vyjednal podmínky pro 
nově zavádějící povinnost kontinu-
álního sledování, které se nebude 
provádět u výpustí a budou se 
stanovovat takové veličiny, na které 
existují měřicí přístroje. 

■  Díky lobbingu SP ČR a aktivitě ev-
ropských institucí se podařilo přimět 
Evropskou komisi (EK) k odložení 
implementace nařízení o odlesňová-
ní (EUDR) o 12 měsíců. Důvodem 
je nepřipravenost a nefunkčnost 
systémů.

Hospodářská politika
■  Vize hospodářské politiky SP ČR 

přispěla ke vzniku Hospodářské stra-
tegie ČR. Strategie se také od Svazu 
inspiruje měřitelnými indikátory 
a zdůrazněnou nutností podporo-
vat investice a technologie napříč 
odvětvími.

Koheze
■  Díky připomínkám SP ČR bude 

ve výzvách na instalaci jednotného 

celoevropského zabezpečovacího 
systému (ETCS) a změnu vozidel 
na jinou napájecí soustavu možné 
prokazovat vlastnictví vozidla až 
před vydáním rozhodnutí o žá-
dosti. Využití prostředků tak bude 
flexibilnější.

Povolovací procesy
■  SP ČR prosadil, aby v rámci novely 

zákona o ochraně přírody a kra-
jiny nebylo regulováno osvětlení 
u kritické a dopravní infrastruktury 
a hlídaných průmyslových areálů. 
Zároveň byla zajištěna větší právní 
jistota regulovaných subjektů.

Výzkum, vývoj a inovace
■  Jednání Svazu s Ministerstvem 

průmyslu a obchodu, Technologic-
kou agenturou ČR a Úřadem vlády 
ČR vedla k dohodě o navýšení alo-
kace soutěže programu TREND 
na 1,3 mld. Kč (oproti původním 
600 mil. Kč). To pomůže finan-
covat větší množství kvalitních 
projektů aplikovaného VaV.

s V a z  p R o  b y z n y s

Svaz pro byznys: Abeceda úspěchů
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Udržitelné zdravotnictví bude 
řešit nová pracovní skupina 
Cílem pracovní skupiny pod vede-
ním Tomáše Koláře, člena před-
stavenstva SP ČR a CEO Linetu je 
široká agenda – od revize legislativy 
přes investice do zdraví zaměst-
nanců a preventivních zdravotních 
programů po digitalizaci systému 
nebo výzev farmaceutického prů-
myslu. Budoucí udržitelnost českého 
zdravotního systému je potřeba řešit 
co nejdříve. Pokud totiž nedojde 
ke změně financování, v roce 2026 
dosáhne rostoucí schodek hospo-
daření zdravotního systému na 
60 miliard Kč. 

Svaz pokračuje v jednání 
o kompenzaci nepřímých 
nákladů 
SP ČR podporuje vyplacení kom-
penzací nepřímých nákladů odvět-
vím nejvíce ohroženým únikem 
uhlíku a řeší otázku (ne)krácení část-
ky o pomoc dle DKR. Svaz zároveň 
usiluje o přípravu podmínek tak, aby 
byly pro firmy případně co nejsnad-
něji realizovatelné a maximálně 
flexibilní.

Poplatek za POZE příští rok 
nevzroste, ale…
Vláda sice slíbila, že firmám poplat-
ky za obnovitelné zdroje příští rok 
nevzrostou, ale ve státním rozpočtu 
na POZE vyčlenila jen 8,5 mld. Kč, 
což je méně než třetina potřebné 
částky. Poplatky za POZE jsou 
přitom letos vyšší, než byly v roce 
2021, zatímco třeba v Německu 
hradí všechny náklady vláda. 

Svaz vyjednal mírnější 
zdanění zdravotních benefitů
Zaměstnanecké benefity zaměřené 
na oblast zdraví či zdravotnických 
prostředků by měly být od příštího 
roku osvobozeny až do 100 % prů-
měrné mzdy za zdaňovací období. 
Nově budou také vyčleněny samo-
statně a nebudou se jako doposud 
započítávat do limitu osvobození 
v rámci ostatních benefitů (zde 
50 % průměrné mzdy). 
 
Prodloužení nebo úprava 
v OP TAK a Modernizačním 
fondu
Na základě námětu SP ČR zve-
řejnilo MPO s API informaci pro 
příjemce podpory z OP TAK zasa-
žené povodní. Při zasažení povodní 
existují určité možnosti například 
prodloužení termínů v projektu, 
jeho úpravy apod. Obdobnou infor-
maci zveřejnilo i MŽP k Moderni-
začnímu fondu.

Nová úprava zdanění 
zaměstnaneckých akcií bude 
dobrovolná
Svaz se dlouhodobě zasazuje 
o přívětivější zdanění zaměstnanec-
kých akcií. Nová úprava platná od 

letošního roku dosavadní podmínky 
spíše komplikovala. Od počátku 
jsme proto jednali o tom, aby firmy 
mohly postupovat i dle starší právní 
úpravy, platné do konce roku 2023. 
MF nám potvrdilo záměr, že si fir-
my budou moci vybrat mezi postu-
pem dle nové nebo dle starší daňové 
úpravy, byl také načten odpovídající 
pozměňovací návrh. 

Svaz pomohl zamezit 
regulaci a zdanění dohod 
o provedení práce
Původně zamýšlená regulace a zda-
nění dohod o provedení práce se 
nakonec ruší. I díky úsilí SP ČR byl 
načten pozměňovací návrh, který od 
1. 1. 2025 zachovává pouze evidenci 
dohod, bez souvisejících povinností. 

Zatraktivnění daňových 
odpočtů na výzkum a vývoj
SP ČR s ministry dojednává varianty 
zatraktivnění daňových odpočtů na 
výzkum a vývoj. Ve hře je procen-
tuální navýšení sazby na poplatníka, 
prodloužení doby uplatnění odpočtů 
či odstranění některých administra-
tivních povinností. 

Prodloužení programu 
TREND?
Svaz s MPO řeší včasnou přípravu 
prodloužení programu TREND, aby 
tento úspěšný nástroj podpory apli-
kovaného výzkumu mohl fungovat 
také v následujících letech. V pro-
gramu TREND byla totiž vyhlášena 
již poslední plánovaná soutěž.

s V a z  p R o  b y z n y s

Svaz pro byznys: Děláme pro vás
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Nový směr ve vzdělávání:  
Žáci získají praxi přímo ve firmách

Reálné znalosti absolventů škol již 
delší dobu neodpovídají součas-

ným potřebám trhu práce. Nesoulad 
mezi kvalifikací absolventů a po-
třebami firem by mělo řešit duální 
vzdělávání.

 „Na schopnosti absolventů škol 
rychle se zapojit po ukončení vzdě-
lávání do práce v konkrétní firmě 
nebo oboru je jasně patrné, že duální 
vzdělávání je výhodné jak pro žáka, 
tak pro jeho zaměstnavatele. I díky 
naší iniciativě tento systém již něko-
lik let pilotně funguje v pěti českých 
krajích,“ říká Milena Jabůrková, vice-
prezidentka Svazu průmyslu a do-
pravy ČR pro vzdělávání a digitální 
ekonomiku. 

Historická návaznost 
a možnost inspirace  
ze zahraničí
Systém, kdy podniky vychovávaly 
žáky ve svých školách a na svých 
pracovištích, není ničím novým, 
u nás existoval do konce osmde-
sátých let 20. století. Privatizace 
podniků však tyto dlouhodobě 
nastavené vazby přerušila. Přitom 
státy, které na podobném principu 
vytvořily své systémy odborného 
vzdělávání, dokazují, že duální vzdě-
lávání je velmi efektivní. Jde zejména 
o německojazyčné země, jako jsou 
Německo, Rakousko, Švýcarsko, 
a další. Velkou inspirací je například 
Slovensko, které na základě podobné 

historie a školského systému duální 
vzdělávání znovuobnovilo v roce 
2015.

Pilotní projekty ukázaly 
nutné legislativní změny
SP ČR usilovně pracuje na prosazení 
tohoto způsobu vzdělávání. Od roku 
2017 realizuje pilotní projekt v Mo-

Duální vzdělávání by mohlo do praxe vstoupit už příští rok.

Co je to duální  
vzdělávání?

Název odkazuje na DUÁLNÍ 
status účastníka vzdělávání. 
Žák (nebo student) je zároveň 
žákem školy, která ho připra-
vuje v oblasti všeobecných 
předmětů a odborného zákla-
du, ale současně je i „zaměst-
nancem“ firmy, kde se v reálu 
učí detailní postupy a tech-
nologie. Zde mu také přísluší 
jistá „odměna“ za produktivní 
práci pro firmu a další možné 
benefity. Škola se s firmou 
domlouvá na tom, jak bude 
jeho vzdělávání vypadat. Takto 
připravený absolvent je po 
absolvování školy schopný se 
rovnou zapojit do pracovního 
procesu u mateřské firmy nebo 
jinde v daném oboru, protože 
již ovládá konkrétní dovednos-
ti. Po určité době může začít 
i sám podnikat.
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ravskoslezském kraji s pěti školami 
a šesti firmami. V letech 2020–2022 
se aktivity rozšířily do Zlínského, 
Středočeského a Ústeckého kraje 
v rámci projektu Kompetence 4.0. 
Duální vzdělávání bylo pilotně 
ověřeno ve 36 partnerských školách 
a firmách.

Pilotní projekt ukázal, že systém 
duálního vzdělávání není možné 
plně převzít ze zahraničí kvůli 
odlišné legislativě. Lze však využít 
některé jeho prvky a začlenit je do 
našeho vzdělávání, například by 
zaměstnavatelské organizace a svazy 
získaly povinnost posuzovat firem-
ní pracoviště a vydávat či odnímat 
certifikáty k provozování praktické-
ho vzdělávání. Firma by na uhrazení 
části nákladů spojených se vzdě-
láváním mohla dostávat finanční 
příspěvek na žáka. 

„Žák by formálně zůstával žákem 
školy, ale s firmou či jiným posky-
tovatelem praxe by měl podepsanou 
samostatnou smlouvu,“ uvádí Miloš 
Rathouský, expert SP ČR pro oblast 
vzdělávání, a dodává: „Firma by pak 
mohla žákovi nabízet kromě vzdělá-
ní i jiné motivační benefity, napří-
klad firemní stipendium.“

Podle dosavadních zkušeností ze 
zahraničí i z pilotního projektu by 
totiž absolventi byli více motivovaní 
a lépe připravení na práci s nejmo-
dernějšími zařízeními a technolo-
giemi. Certifikovaná pracoviště by 
navíc mohla být využita i pro praxe 
vysokoškoláků nebo praktické rekva-
lifikace dospělých. 

Stávající vláda se ve svém progra-
movém prohlášení zavázala připra-
vené návrhy a principy duálního 
vzdělávání legislativně rozpracovat 
a předložit ke schválení. V součas-
nosti Ministerstvo školství, mládeže 
a tělovýchovy pracuje na návrhu 
novely školského zákona, která by 
měla zahrnovat i „duální větev“. Po-
kud vše půjde podle plánu, novela by 
měla být předložena vládě do konce 
letošního roku a účinnost hlavních 
opatření by mohla být již od září 
2025. 

Miloš Rathouský

zástupce ředitelky Sekce pro vzdělávání  

a rozvoj lidských zdrojů

Jak může vypadat „duál po česku“?

■  Firma uzavře smlouvu se žákem a naučí ho část odbornosti, kterou si 
dohodne se školou. 

■  Povinností firmy je připravit vhodná pracoviště a určit instruktory pro žáky.
■  Na základě smlouvy může firma žákům poskytovat věcné či finanční benefi-

ty (stipendium), firmě naopak přísluší příspěvek na žáka.
■  Zaměstnavatelské organizace se podílejí na řízení systému a certifikaci 

firemních pracovišť.
■  Malé a střední podniky mají v systému určitá zvýhodnění a administrativní 

podporu.
■  Na úrovni krajů by měla být vytvořena podpůrná a poradenská pracoviště.
■  Do systému vzdělávání by mohli vstoupit i dospělí v rámci rekvalifikací 

a zlepšování dovedností.

Pohled z praxe 
Potřebu propojit vzdělávání 
s praxí vnímají i ve společnos-
ti VÚTS Liberec. Proto spolu-
pracují s Technickou univer-
zitou v Liberci, se Střední 
průmyslovou školou Liberec 
a dalšími vzdělávacími institu-
cemi. Zapojují se do organiza-
ce stáží, seminářů a projektů, 
které studentům umožňují zís-
kat praktické zkušenosti. Řada 
z jejich odborníků externě 
působí a vyučuje na Technické 
univerzitě, podílí se na vedení 
diplomových a disertačních 
prací. Podle Jaromíra Ficka, 
člena dozorčí rady VÚTS, je 
zejména u technických oborů 
důležitá osvěta a podpora: 
„Nedostatek studentů v tech-
nických oborech je vážným 
problémem, který vnímáme 
i my. Hlavním důvodem po-
klesu zájmu je podle nás malé 
povědomí o tom, jak dyna-
mická a perspektivní tech-
nická povolání jsou. Mnoho 
mladých lidí je dnes bohužel 
vnímá jako zastaralá nebo slo-
žitá, aniž by chápali možnosti, 
které moderní technologie 
nabízejí. Svět technologií je 
třeba mladým představovat 
jako kreativní oblast, kde je 
prostor pro inovace a řešení 
zajímavých výzev.“ 

3 9



o k é n k o  s o c I Á l n í h o  D I a l o g U

Fo
to

: Ú
řa

d 
vl

ád
y 

ČR

SP ČR jednal na tripartitě o rozpočtu, 
povodních i energetice

Svaz průmyslu a dopravy České 
republiky (SP ČR) pokračoval 

v aktivních jednáních v rámci Rady 
hospodářské a sociální dohody (tzv. 
tripartity). Zásadními tématy po-
sledních tří setkání byla problemati-
ka státního rozpočtu, nedostatečné 
financování obnovitelných zdrojů 
energie, reakce na zářijové povodně 
a diskuze o státní energetické kon-
cepci. Sociální dialog, jehož cílem 

je sladit zájmy vlády, zaměstnavatelů 
a odborů, hraje v těchto klíčových 
otázkách nezastupitelnou roli.

Nedostatečné financování 
obnovitelných zdrojů
Jedním z nejdiskutovanějších témat 
na zářijovém a říjnovém jednání 
tripartity byl návrh státního roz-
počtu na rok 2025. SP ČR kritizoval 
nedostatečné financování podpo-

rovaných zdrojů energie (POZE). 
Vláda v návrhu rozpočtu vyčlenila 
na podporu obnovitelných zdrojů 
pouze 8,5 mld. Kč, což je méně než 
třetina částky, kterou Ministerstvo 
průmyslu a obchodu označilo za 
nutnou (31,2 mld. Kč).

„Vláda nám sdělila, že poplatky 
za POZE nechce zvyšovat a ideálně 
by ráda předložila návrhy na jejich 
snížení. Konkrétní a právně prove-

Klíčová témata na tripartitách: Nedostatečné financování obnovitelných zdrojů 
a důraz na stabilní energetickou koncepci
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ditelné návrhy jsme ale zatím nevi-
děli. Důležitá je právní a investiční 
stabilita, která nesmí ohrozit stáva-
jící ani nové investice. Nejhorším 
výsledkem by bylo narušení podni-
katelského, právního a investičního 
prostředí v ČR spolu se zdražením 
poplatků za POZE firmám,“ řekl po 
říjnovém jednání Jan Rafaj, prezi-
dent SP ČR.

Na konci října sice vláda slíbila, 
že poplatky pro firmy se v příštím 
roce nezvýší, ale nedostatečné fi-
nancování POZE zůstávalo nevy-
řešeným problémem. Svaz proto 
apeloval, aby Energetický regulační 
úřad včas zohlednil poplatek ve 
svém cenovém rozhodnutí, což se 
také povedlo. Předešlo se tak cha-
osu z minulého roku, kdy se firmy 
o cenách pro rok 2024 dozvěděly až 
těsně před Vánoci.

Rychlá reakce na povodně: 
Efektivní podpora pro firmy
Dalším významným tématem říjno-
vého jednání tripartity byla reakce 
na zářijové povodně, které zasáhly 
řadu podniků a firem. SP ČR ocenil 
rychlou reakci vlády a její ochotu 
uvolnit mimořádné prostředky na 
pomoc postiženým firmám. Na 
základě zpráv od členských firem 
stanovil SP ČR šest klíčových poža-
davků na efektivní podporu, které 
následně předložil vládě.

„Většinu těchto bodů se podařilo 
na úrovni sociálního dialogu sjednat 
a firmám byla poskytnuta okamžitá 
podpora. Ocenili jsme možnosti po-
sečkání a nesankcionování v oblasti 
daní, stejně jako částečnou kompen-
zaci nákladů na mzdy zaměstnanců, 
kteří kvůli povodním nemohli do 
práce. Významnou pomoc předsta-
vují i zvýhodněné úvěry na obnovu 
podnikání,“ uvedl Jan Rafaj. Dále 
apeloval na zrychlení stavebních 
povolení pro vodní díla, která by 

mohla chránit před budoucími 
povodněmi, a zmínil symbolické 
zdržení výstavby přehrady Nové 
Heřminovy.

Státní energetická 
koncepce: Stabilita 
a konkurenceschopnost
Červencové jednání tripartity se 
zaměřilo na státní energetickou 
koncepci (SEK). SP ČR upozornil 
na to, že v koncepci chybí vyhodno-
cení dopadu na ceny energií s me-
zinárodním srovnáním stejně jako 
prioritizace jednotlivých opatření či 
zahrnutí krizového scénáře pro pří-
ští roky. Prezident SP ČR Jan Rafaj 
zdůraznil, že pro české podniky je 
klíčové, aby měly přístup ke stabil-
ním dodávkám energie za konkuren-
ceschopné ceny, jinak je ohroženo 
jejich postavení na trhu. „Potřebu-
jeme předestřít jasné a konkrétní 
kroky, které eliminují rizika a dají 
firmám větší jistotu při rozhodování 
o investicích,“ řekl Rafaj. Důraz byl 
kladen také na význam jádra jako 
bezemisního zdroje energie, který by 
měl být důležitou součástí českého 
energetického mixu.

Co je to tripartita?

Tripartita, neboli Rada hospo-
dářské a sociální dohody, je 
zásadní pro udržení rovnováhy 
mezi zájmy vlády, zaměstna-
vatelů a zaměstnanců (odbory) 
v České republice. Tento me-
chanismus sociálního dialogu 
umožňuje efektivní komunikaci 
a pomáhá vytvářet stabilní pro-
středí pro podnikání a zároveň 
chránit práva zaměstnanců. 
Díky tomu je možné přijímat 
vyvážená rozhodnutí, která 
přispívají k rozvoji a stabili-
tě celé společnosti. Cílem je 
formou dialogu udržet sociální 
smír jako základní předpoklad 
pozitivního vývoje ekonomiky 
i životní úrovně občanů.
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Analýza shrnuje výsledky před-
chozího cyklu a navrhuje směr 

a doporučení pro další rok. Doku-
ment připravený Evropskou komisí 
(EK) předkládá zprávu o sociálním 
vývoji a situaci na pracovních trzích 
v Evropě a definuje klíčové výzvy 
a příležitosti ve vztahu k evropské-
mu semestru 2024 a k posílení kon-
kurenceschopnosti. EK vyhodnotila 
i výsledek prvního roku pilotního 
projektu k rámci sociální konvergen-
ce (SCF). V kontextu nové ekono-
mické správy (Review Economic 
Governance) dojde v roce 2025 
k modifikaci evropského semestru. 
Zásadní změnou je přechod na nové 
střednědobé fiskální strukturální 
plány (MTFSPs), které měly členské 
státy vypracovat v září roku 2024. 
Cílem slyšení bylo ukotvit zapojení 
sociálních partnerů na všech úrov-
ních v novém cyklu semestru.

Vladimíra Drbalová

poradkyně pro mezinárodní 

a EU sociální záležitosti

Rubrika Okénko sociálního dialogu je financována  

na základě § 320a písm. a) zákoníku práce.

Na konci září 2024 proběhlo slyšení Evropských sociálních partnerů s Evropskou komisí 
k přípravě Roční analýzy o udržitelném růstu (Annual Sustainable Growth Survey, ASGS), 
která zahájí další cyklus evropského semestru.

Evropský sociální dialog  
v novém cyklu Evropského semestru

Vstup BusinessEurope do připravované ASGS 

■  Podpory konkurenceschopné 
udržitelnosti by mělo být dosa-
ženo prostřednictvím vhodných 
politik a reforem na vnitrostátní 
úrovni. Nalezení správné rovnová-
hy mezi ekonomickými a soci-
álními prioritami je zásadní pro 
evropskou konkurenceschopnost 
v globálním kontextu. 

■  Valdis Dombrovskis, komisař 
pro ekonomiku a produktivitu, 
implementace a zjednodušení, 
by měl vypracovat řadu iniciativ 
zaměřených na snížení regulační 
zátěže (např. Competitiveness 
tool, SMEs/cometitiveness checks, 
Aquis stress test, Reality test) a na 
lepší tvorbu právních předpisů 
a konzultovat se zúčastněnými 
stranami dopady na sociální 
politiky.

■  Nedostatek pracovních sil 
a dovedností zůstává jedním 
z hlavních problémů navzdory 
nedávnému uvolnění trhu práce, 
zejména v souvislosti se stárnoucí 
společností, měnící se poptávkou 
po dovednostech na trhu práce 
a nesouladem mezi vzdělávací-
mi systémy a poptávkou na trhu 
práce. Přibližně 22 % společností 
v průmyslu na konci roku 2023 
uvedlo, že nedostatek pracovních 

sil omezuje jejich schopnost vyrá-
bět, což je výrazně nad dlouhodo-
bým průměrem 13 %.

■  Zvyšování produktivity je důležité 
nejen pro posílení konkurence-
schopnosti, ale také pro zaručení 
financování evropského sociálního 
modelu v kontextu stárnoucí spo-
lečnosti. Populace EU v produk-
tivním věku se mezi lety 2015 
a 2020 snížila o 3,5 milionu. V této 
souvislosti je třeba věnovat větší 
pozornost růstu produktivity.

■  Vzhledem k důrazu na dovednosti 
(Draghiho zpráva) by mělo být 
v příštím programovém období 
2028–2034 vyčleněno 50 % zdrojů 
Evropského sociálního fondu plus 
(ESF+) na realizaci akcí na pod-
poru rozvoje dovedností. V rámci 
tohoto vyčlenění by mělo být 15 % 
přiděleno na finanční pobídky, kte-
ré by motivovaly zaměstnavatele 
k tomu, aby svým pracovníkům 
poskytovali školení. 

■  Klást význam silného sociálního 
dialogu a účinného kolektivní-
ho vyjednávání při dosahování 
vyvážených výsledků stanovování 
mezd v současném citlivém eko-
nomickém kontextu. 
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Závod OEZ ze skupiny Siemens je přední výrobce elektrotechnických produktů s více než 80letou 
tradicí. Specializuje se na výrobu přístrojů pro jištění elektrických obvodů a zařízení nízkého 
napětí. Pro zvyšování kvality a efektivity výrobních procesů firma interně vyvinula výrobní 
informační systémy nazvané SAMMI a SOPI. Tyto systémy jsou zásadní pro digitalizaci výroby 
a zajištění flexibility potřebné pro rychle se měnící požadavky trhu.

Závod OEZ Letohrad využívá pokročilé 
výrobní informační systémy

„Naše dlouholetá tradice a závazek 
k inovacím nás vedou k neu-

stálému zlepšování našich výrobních 
procesů. Vývoj a implementace výrob-
ních informačních systémů SAMMI 
a SOPI představují klíčové kroky 
v naší digitalizační strategii. Umožňují 
nám rychle a efektivně reagovat na 
měnící se požadavky trhu a posilovat 
naši konkurenceschopnost,“ říká gene-
rální ředitel společnosti OEZ Roman 
Schiffer.

SAMMI je výrobní informační 
systém, který zvyšuje kvalitu a efekti-
vitu výroby propojením dat z různých 
částí výrobního procesu. Díky snadné 
integraci s výrobním vybavením, řídi-
cími systémy a firemními aplikacemi 

zajišťuje transparentnost a optimaliza-
ci procesů. To vede ke snížení odpadu, 
chyb a nadbytečných kontrol. Všechna 
data se navíc zpracovávají na tzv. edge 
zařízeních umístěných přímo u vý-
robních linek, což zajišťuje rychlou 
a efektivní komunikaci. 

Systémy SAMMI v OEZ začal 
závod zavádět v roce 2020 a postupně 
se rozšířilo na většinu výrobních linek 
a zařízení. V roce 2022 aplikační tým 
vyvinul nadstavbu SOPI ve formě 
nového uživatelského rozhraní.

Výrobní informační systém SOPI 
umožňuje technologům interaktivně 
zadávat požadavky pro výrobní pro-
cesy, operátory kontinuálně provádí 
výrobním procesem prostřednictvím 
jednotlivých task panelů. „Operátor 
vidí veškeré požadavky přímo na doty-
kové obrazovce na pracovišti a řídí se 
jimi během celého výrobního procesu. 
SOPI komunikuje se zavedeným sys-
témem SAMMI, do kterého předává 
informace a zpětně z něho přebírá 
receptury. Dokáže také flexibilně 
reagovat na jakékoli změny,“ vysvětluje 
Jiří Zpěvák, vedoucí oddělení digitali-
zace v OEZ. 

Zavedení softwaru SOPI je tak 
další krok v digitalizaci výroby. 
Poskytuje maximální univerzálnost 
a konfigurovatelnost celého uživatel-
ského prostředí. „Digitalizace výroby 
prostřednictvím výrobních informač-
ních systémů SAMMI a SOPI výrazně 

zlepšila kvalitu a efektivitu výrobních 
procesů. Tyto systémy nejen zjed-
nodušují a zrychlují samotný proces 
výroby, ale také poskytují zpětnou 
vazbu a umožňují rychle reagovat na 
případné problémy. Další implementa-
ce a rozšiřování těchto systémů budou 
klíčové pro další rozvoj a optimalizaci 
výroby,“ uzavírá Jiří Zpěvák. 

V další fázi digitální transformace 
se závod zaměří na pokročilou integra-
ci a datové propojení jednotlivých in-
formačních systémů. To umožní ještě 
hlubší a rozsáhlejší analýzu dat, jejímž 
cílem je další zvyšování produktivity 
výroby.

(PR článek)↑ Vzduchový jistič Sentron

↑ Digitalizace 
výroby v závodě 
OEZ
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Olomoucká konference 
ukázala potenciál moderních 
technologií ve vzdělávání 
a zaměstnání 
Jak využít moderní technologie, jako 
je umělá inteligence, 3D tisk, robo-
ti nebo termokamery, ve výuce na 
základních a středních školách tak, 
aby rozšířily kompetence pro bu-
doucí zaměstnání žáků a studentů? 
Nejen na tyto otázky spojené s tech-
nickou výukou se zaměřila říjnová 
konference v olomoucké Pevnos-
ti poznání. „Žákům středních škol 
a jejich pedagogům jsme přiblížili 
aktuální témata, jako jsou virtuální 
prototypování, plná digitalizace vý-
roby, konverzační umělá inteligen-
ce, technické simulace či vývoj citli-
vých nanosenzorů,“ doplnil Richard 
Koubek, regionální manažer SP ČR 
pro Olomoucký a Pardubický kraj.

Příprava výstavby malých  
jaderných reaktorů  
v Ústeckém kraji
V reakci na rostoucí poptávku po 
stabilních a ekologických zdrojích 
energie vzrostl v posledních letech 
zájem o malé modulární reaktory 

(SMR). Zejména Ústecký kraj sto-
jí před významnými energetickými 
i ekologickými výzvami. V říjnu se 
zde proto uskutečnil kulatý stůl za-
měřený na zapojení místních firem 
do výstavby SMR. „Řada členských 
firem Svazu průmyslu projevila vel-
ký zájem. Malé jaderné reaktory jsou 
totiž slibným řešením energetických 
výzev a s aktivní účastí společnos-
ti ČEZ a zapojením místních pod-
niků může Ústecký kraj hrát v této 
transformaci klíčovou roli,“ doplnila 
Radka Bartíková, regionální mana-
žerka SP ČR pro Ústecký a Karlo-
varský kraj. 

Textilní zušlechťování, 
barvení a tisk: Minulost, 
současnost a budoucnost
Po půl roce se znovu sešli příznivci 
textilu na akci pořádané libereckým 
zastoupením SP ČR, Centrem inves-
tic, rozvoje a inovací Hradec Králo-
vé a Českou technologickou platfor-
mou pro textil (ČTPT). Tématem 
setkání konaného ve Dvoře Králové 
nad Labem bylo zušlechťování, bar-
vení a tisk textilií včera, dnes a zítra. 
Program začal exkurzí ve společnos-

ti INOTEX, kde si účastníci mohli 
prohlédnout laboratoře, akreditova-
nou zkušebnu, výzkumné pracovi-
ště i vlastní malovýrobu. Další se-
tkání příznivců textilního průmyslu 
se uskuteční 12. března 2025 v Ústí 
nad Orlicí, tématem budou smart 
textilie a součástí bude exkurze ve 
Výzkumném ústavu bavlnářském.

Kamila Babušková je novou 
regionální manažerkou pro 
Plzeňský a Jihočeský kraj
Nová regionální manažerka Kami-
la Babušková přichází se zkušenost-
mi šéfky plzeňské kanceláře Czech-

Co se řeší v regionech

z p R Á V y  z   R E g I o n ů
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investu a manažerky spolupráce 
mezi firmami ZČU v Plzni. Napo-
sledy působila v plzeňské poboč-
ce Vše obecné zdravotní pojišťovny. 
Kamila Babušková se postupně se-
znamuje s členskými firmami a je-
jich problémy a začíná pronikat do 
klíčových regionálních struktur. 
Svaz průmyslu tak například obnovil 
své členství v tripartitě Plzeňského 
kraje, který je jedním z tradičních 
průmyslových regionů.

Návštěva velvyslankyně 
COREPER I. na Ostravsku
Stálá představitelka ČR ve výboru 
COREPER I. Lucie Šestáková díky 
Svazu průmyslu ČR svou návště-
vu zahájila na Vysoké škole báňské 
– Technické univerzitě Ostrava, na 
pracovišti, které modeluje energetic-
kou transformaci a přechod od fosil-
ních paliv k využívání čisté energie. 
Pracoviště skýtá spoustu možnos-
tí pro členské firmy Svazu i pro vý-
bor COREPER I. Třinecké železár-
ny dále představily aktuální situaci 
v ocelářství i další výhled včetně vý-
roby zelené oceli a plánu klimatické 
neutrality. Den jsme zakončili nefor-

mální debatou o často zmiňovaných 
výzvách pro český průmysl, mezi 
něž patří digitalizace, dekarbonizace 
a cesty od Green Dealu k Real Dea-
lu v prostorách Futurea v Dolních 
Vítkovicích, které opravila členská 
firma BeePartner.

Mezi korporátní bezpečnost 
patří i monitoring 
zaměstnanců a prověřování 
uchazečů
Další kulatý stůl ze série zaměřené 
na korporátní bezpečnost představil 
tentokrát citlivé téma – monitoring 
zaměstnanců a prověřování ucha-
zečů. Akce pro management a pro-
fesionály v oblasti práva, bezpeč-
nosti a HR přilákala představitele 
největších českých firem, zástupce 
z ministerstva spravedlnosti a vnit-
ra i z akademického sektoru. Právní 
zarámování diskuze poskytla advo-
kátka Sabina Krajíčková z kancelá-
ře Squire Patton Boggs, pohled per-
sonálního experta Jan Rychnovský 
ze společnosti PKF Apogeo Group 
a odborné výstupy uzavřel Petr Mo-
roz, profesionál compliance témat 
v oblasti monitoringu zaměstnanců. 

z p R Á V y  z   R E g I o n ů

Svaz průmyslu 
navštívil členské firmy 
v Jihomoravském kraji
Zástupci SP ČR, vedení generálním 
ředitelem Danielem Urbanem, se 
setkali s představiteli firem ZEBR 
a Frentech Aerospace v Jihomorav-
ském kraji. Návštěva je součástí ini-
ciativy zaměřené na podporu regi-
onálních firem a posílení vzájemné 
spolupráce. Cílem těchto návštěv je 
nejen posílení vzájemných vztahů, 
ale také identifikace konkrétních po-
třeb a očekávání firem, které mohou 
být následně zahrnuty do strategic-
kého plánování a podpory ze strany 
SP ČR. Zástupci se shodli, že sdí-
lení zkušeností a znalostí je zásadní 
a může přinést nové nápady a postu-
py, které pomohou firmám čelit vý-
zvám moderního trhu.

Kompletní kontakty  
na regionální kanceláře  

Svazu průmyslu a dopravy ČR 

https://www.spcr.cz/struktura-sp-cr/vykonny-aparat/sekce-regionalnich-zastoupeni
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První česká výhybka pro 
vysokorychlostní tratě 
Společnost DT – Výhybkárna a stro-
jírna v Prostějově představila výhyb-
ku, která najde uplatnění na budoucí 
české vysokorychlostní železnici. 
Výrobek, který je výsledkem vlastní-
ho vývoje firmy, umožní , aby vlaky 

mohly jet v přímém směru rychlostí 
350 km/h, při přejíždění na jinou 
kolej pak 230 km/h. „Prezentovaná 
výhybka je konkrétním výsledkem 
našeho dlouholetého úsilí připravit 
a nabídnout produkt konkurence-
schopné technické úrovně s potřeb-
nou přidanou hodnotou a vytvo-
řený v České republice,“ přibližuje 
generální ředitel DT – Výhybkárny 
a strojírny Marek Smolka.

Přes 600 studentů už 
absolvovalo Univerzitní 
centrum ORLEN Unipetrolu 
Jedinečné univerzitní centrum fun-
guje již 20 let a přímo v chemickém 
areálu Chempark v Záluží u Litvíno-
va, jej ORLEN Unipetrol provozuje 
ve spolupráci s VŠCHT v Praze 
a Fakultou strojní ČVUT. Za tu 
dobu ho dokončilo více než 600 
studentů. „Skutečnost, že se část 
veřejné vysoké školy nachází přímo 
v komerčním výrobním areálu, je 

výjimečná nejen v České republice, 
ale i v Evropě. Spojení je jedineč-
né i díky možnosti ověřit nabyté 
teoretické znalosti rovnou v praxi, 
po čemž školy a průmyslové podni-
ky volají již řadu let,“ shrnul Milan 
Jahoda, prorektor pro pedagogiku 
VŠCHT v Praze.

20 let v EU:  
Evropa je silná značka 
České nápady a inovace obohacující 
celý svět a hlas našich firem zaznívá 
napříč Evropou. Ve Svazu průmyslu 
se staráme o to, aby byl tento hlas 

slyšet. Spoluvytváříme podmínky, 
díky kterým můžeme v Evropě ces-
tovat, pracovat, studovat, ale hlavně 
podnikat.

Do kampaně SP ČR na sociálních 
sítích připomínající 20leté výročí 

od vstupu Česka do Evropské unie 
se zapojily společnosti Hitachi, 
Heimstaden, Linet a T-Mobile. 
Cílem bylo připomenout, jaké plusy 
občanům a firmám přineslo členství 
v EU i život v Evropě bez hranic.

Členové Svazu inovují, vzdělávají i slaví 20 let v EU



m E z I n Á R o D n í  s T R o j í R E n s k ý  V E l E T R h

Jubilejní 65. ročník Mezinárodního strojírenského veletrhu byl o budoucnosti 
průmyslu a intenzivních obchodech. Technologické inovace na brněnském výstavišti 
představilo 1 386 vystavujících firem ze 42 zemí celého světa. Za čtyři dny si jejich 
expozice prohlédlo více než 55 tisíc návštěvníků, především techniků a byznysmenů, 
kteří potřebují novinky rychle zavádět do praxe. V přípravách je ale už i ten 
následující 66. ročník, který se uskuteční od 7. do 10. října 2025.

Na brněnském výstavišti se rozbíhají  
přípravy dalšího ročníku MSV

Průmyslová výroba prochází digitální 
transformací a letošní MSV byl opět 

příležitostí, jak tuto proměnu sledovat na 
vlastní oči a v širokém multioborovém 
záběru. Veletrh na brněnském výstavišti 
má globální rozměr a polovina všech 
vystavujících firem sem přijela ze zahra-
ničí. Nejvíce byly zastoupeny Německo, 
Itálie, Švýcarsko a Slovensko. Oficiální 
expozice zaštítěné vládou nebo proex-
portní institucí na veletrhu měly Čína, 
Francie, Indie, Itálie, Japonsko, Ma-
ďarsko, Polsko, Rakousko, Slovensko, 
Tchaj-wan a Ukrajina. Současně se na 
MSV už popáté otevřela Česká národní 
expozice. Pod hlavičkou Ministerstva 
průmyslu a obchodu se soustředila na-

bídka 13 institucí i zajímavý doprovodný 
program. Ten vyvrcholil akcí Meeting 
Point CzechTrade, během které proběh-
lo na 330 odborných konzultací o expor-
tu do zemí Evropské unie i mimo ni.

MSV navštívili český prezident 
Petr Pavel, premiér Petr Fiala, mini-
str dopravy Martin Kupka a ministr 
životního prostředí Petr Hladík a ihned 
po svém jmenování a uvedení do úřadu 
sem zamířil i nový ministr průmyslu 
a obchodu Lukáš Vlček. Všichni ocenili 
výjimečné postavení MSV v prezentaci 
inovací a nových technologií, nava-
zování kontaktů a vzájemném sdílení 
zkušeností mezi byznysem a akademic-
kou sférou. 

Letošní MSV bylo ve znamení 
digitalizace. Projektu Digitální továrna 
2.0 se letos zúčastnilo více než 40 firem 
v čele se zlatým partnerem – Národním 
centrem Průmyslu 4.0. Součástí MSV se 
poprvé stala největší přehlídka profesio-
nálních 3D tiskáren, 3D skenerů a sou-
visejících služeb na českém trhu – 3D 
EXPO. Novinkou byla i Technologická 
expozice, která formou případových 
studií představila zkušenosti českých 
výrobních firem s nasazením nových 
produktivních technologií. Rozdaly se 
Zlaté medaile MSV v šesti kategoriích 
a nově i Ceny za průmyslový design 
MSV� 

(PR článek)

7–10/10/2025 
VÝSTAVIŠTĚ BRNO

MEZINÁRODNÍ 
STROJÍRENSKÝ 
VELETRH
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↑  Dva dny plné jednání s katarskými protějšky, business fóra, podepisování 
memorand o spolupráci, a tak trochu ze života hlavního města Dauhá. Podnikatelská 
mise do Kataru vedla k navázání nových obchodních partnerství.

↑ Radek Špicar zahajoval setkání bankovní rady ČNB. Společně 
s viceprezidenkou SP ČR Kateřinou Kupkovou a viceprezidentem 
SP ČR Františkem Chaloupeckým zastupovali zájmy byznysu.

Děkujeme společnosti Zentiva, že hostila naši listopadovou Valnou hromadu. Zúčastnil se jí i ministr 
průmyslu a obchodu Lukáš Vlček a převzal si Programové prohlášení SP ČR na rok 2025.
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↑ Tisková konference s prezidentem SP ČR Janem Rafajem, premiérem 
Petrem Fialou, ministrem Lukášem Vlčkem a viceprezidentem SP ČR 
Radkem Špicarem shrnula hlavní témata Sněmu Svazu průmyslu.

↑ Největší zaměstnavatelé z Libereckého a Královéhradeckého 
kraje se potkali s viceprezidentem SP ČR Bohdanem Wojnarem 
ve VÚTS. Po networkingu následovala prohlídka výroby.

↑ Během exkurze do členské firmy Plzeňský Prazdroj jsme 
řešili historii a výrobu piva i otázky spojené s udržitelností. 
Prohlídku jsme zakončili ve sklepení ochutnávkou.

z E  ž I V o T a  s V a z U

↑ Ministr Marek Ženíšek se setkal přímo v závodě ŠKODA 
AUTO s naším viceprezidentem Martinem Jahnem. Probrali 
mimo jiné spolupráci průmyslu a akademického sektoru.

↑ Při Česko-korejském obchodním fóru prezident SP ČR Jan Rafaj 
vyzdvihl tendr století na dostavbu jaderných bloků a další příležitosti 
k posílení ekonomických vztahů mezi oběma zeměmi.

↑ Jak nastartovat Česko? Exkluzivní diskuzní Klub Svazu průmyslu 
hostil místopředsedu Poslanecké sněmovny PČR Karla Havlíčka. 
Tématem byla konkurenceschopnost Česka.
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Zastupujeme tisíce firem v Česku 

CZECHOSLOVAK GROUP a.s.
Globální průmyslová a technologická 
skupina. Staví na dědictví českoslo-
venského průmyslu a zastřešuje akti-
vity více než stovky firem a obchod-
ních společností.

Česká asociace 
farmaceutických firem
Sdružuje hlavní výrobce a dodavatele 
generických a biosimilárních léků 
v ČR, včetně domácích výrobců léčiv. 
Celkem má 31 členů.

FT Park z.ú.
Nezávislá výzkumně-vývojová 
platforma, které se zabývá realizací 
a podporou výzkumu, vývoje a inova-
cí. Působí hlavně v oblasti informač-
ních a komunikačních technologií.

Fuergy s.r.o.
Technologická společnost zabývající 
se smart energetickou optimalizací. 
Přináší novou energetiku s aktivní 
účastí odběratelů na energetickém 
trhu.

Konica Minolta  
IT Solutions Czech s.r.o.
Microsoft Managed Partner se zamě-
řením na informační systémy (ERP, 
CRM a další) a digitalizaci procesů 
v oblasti zdravotnictví a dalších 
oborů.

Technologický Park Brno, a.s.
Unikátní prostředí pro inovativní 
technologické společnosti v těsné 
blízkosti kampusu VUT. Největší 
park ve střední Evropě, ideální adresa 
nejen pro R&D.

Time & Space s.r.o.
Česká výrobní společnost s téměř 
300 zaměstnanci působící na Ukra-
jině dodávající do automotive v EU. 
Koncept SynergiFactory pomáhá 
českým výrobním firmám vstoupit na 
ukrajinský trh.

ZEBRA SYSTEMS, s.r.o.
Přední distributor s přidanou hod-
notou v segmentu IT bezpečnosti 
a ochrany dat v České republice, na 
Slovensku a v jihovýchodní Evropě.

Vítáme nové členy Svazu průmyslu a dopravy ČR.





Soběstačná 
a zdravá 
země

Aby naše země byla silná a soběstačná,  
aby naše krajina byla rok od roku čistší.  
Proto rozvíjíme jaderné a obnovitelné zdroje  
a zrychlujeme přechod k bezemisní energetice.  
Proto jsme tu s vámi.

ČEZ. Čistá Energie Zítřka.

www.cez.cz

Vo
dn

í e
le

kt
rá

rn
a 

D
lo

uh
é 

st
rá

ně


	Tlačítko 7: 


